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سرمقاله

تمرکز بر 
کنترل تورم 

یارانه ها با تمام گستردگی 
که دارد نمی تواند مشکلات 
را به اندازه کافی حل و فصل 
کند. به نظر می رسد به جای 
تمرکز روی پرداخت یارانه ها و توسعه کمی آنها، باید 
روی رفع تحریم ها و مهار تورم برنامه ریزی داشته 
باشیم. این که دولت روش را عوض کند و تبدیل 
به کوپن کند هم چندان فرقی ندارد و نمی تواند 
شــرایط را عوض  کند. نیاز های جدیدی به وجود 
آمده که باید متناسب با شرایط اجتماعی فعلی و 
شرایط جدید جهانی برای تامین آن ها اقدام کنیم. 
زمانی که یارانه ها در ابتدا اجرا شد، بخش زیادی از 

حقوق بگیران جزو...

  حمید حاج اســماعیلی، 
کارشناس اقتصادی 
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امکان پرداخت 
با ریال دیجیتال در کسب 
و کارهای اینترنتی داخلی

اعتبار کلیه خانوارهای یارانه بگیر شارژ شد

اجرای سراسری طرح ملی کالابرگ الکترونیک
صفحه2

صفحه3

تخفیف  3۰ درصدی کالا  در  نمایشگاه های  بهاره
شهردار   تهران  :   در   نوسازي   و   تحول   نیازمند   اصناف   هستیم

رئیس ســازمان فناوری اطلاعات گفت: بسته های 
تشویقی برای خدمات پســتی مدنظر قرار گرفته 
و براســاس تعامل صورت گرفته شرکت پست ۲۰ 
درصد به کسب و کارهای داخلی در راستای ارسال 
مرسولات تخفیف خواهد داد. به گزارش ایسنا، جلسه 
بررسی آیین نامه حمایت از کسب و کارهای اقتصاد 
دیجیتال با حضور فاطمه قاسم پور-عضو کمیسیون 
اجتماعی- و فاطمه رحمانی -نماینده مردم مشهد و 
کلات- و همچنین جمعی از مسئولان وزارتخانه های 
ارتباطات و فناوری اطلاعات، اقتصاد و امور دارایی و 
صمت و برخی صاحبان کســب و کارهای مجازی 
برگزار شد. در این جلسه، محمد خوانساری- معاون 
وزیر ارتباطات و رئیس سازمان فناوری اطلاعات- در 
گزارشی ابعاد آیین نامه حمایت از کسب و کارهای 
اقتصاد دیجیتال را تشــریح کرد و گفت: براساس 
این آیین نامه وزارت ارتباطات تکالیفی را برعهده 

دســتگاه های مختلف گذاشته است. 
وی با اشاره به برخی تکالیف دستگاه 
های اجرایی درباره حمایت از کسب و 
کارهای فضای مجازی اظهارکرد: این 
وزارتخانه انجــام مکاتبات به منظور 
معرفی نماینده تام الاختیار با کلیه 

وزرای دستگاه های دارای...

اجتماعی

رهبر معظم انقلاب اســلامی در حاشیه غرس 
یک اصله نهال بــه مناســبت روز درختکاری 
گفتنــد: مســئولین باید موضوع مســمومیت 
دانش آمــوزان را بــا جدیت دنبــال کنند؛ این 
 یــک جنایــت بــزرگ و غیــر قابــل اغماض

 است.
به  مناســبت روز درختــکاری، حضرت آیت الله 
خامنه ای رهبر انقلاس اسلامی پیش از ظهر روز 

دوشنبه در محوطه  دفتر رهبری نهال کاشتند. 
ایشان در حاشــیه این مراسم گفتند: مسئولین 
باید موضوع مسمومیت دانش آموزان را با جدیت 
دنبال کنند؛ این یک جنایــت بزرگ و غیر قابل 
اغماض اســت. اگر مســمومیت دانش آموزان 
اثبات شــود، بایــد عوامل این جنایت به اشــد 
 مجازات برســند. در مورد این افراد هیچ عفوی

 نخواهد بود.

هاشــم میرزاخانی مدیرعامل موسسه »سینماشهر« 
در نشستی به تشــریح وضعیت فعالیت سینماهای 
کشور طی دو سال گذشته پرداخت. هاشم میرزاخانی 
مدیرعامل این موسسه بیان کرد: بعد از گذشت یک سال 
با گزارشی از فعالیت های موسسه سینما شهر در خدمت 
شما هستم. موسسه سینما شهر به عنوان بازوی فنی در 
حوزه پیش تولید و پس تولید فعالیت می کند و سالیان 
سال است که خدمات ارزنده ای به سینمای ایران ارایه 
کرده است در سالی که گذشت هم بحث فروش و هم 
توسعه سینمای ایران مهم بوده که موسسه ما تولیت 
آن را بر عهده داشته اســت. وی در ادامه با نشان دادن 
اسلایدهای مختلف گفت: فروش ســینمای ایران تا 
بهمن امسال از ۴۰۰ میلیارد تومان گذشته است. تعداد 
بیننده تا همان بازه هم ۱۲ میلیون نفر بوده اما حالا از ۱۳ 
میلیون نفر گذشته است. تعداد سینمای فعال ۲۵۲ بوده 
و تعداد سالن ها بالغ بر ۶۳۰ عدد بوده است. ۷۵ سینمای 
غیرفعال داریم که عمدتاً تک سالنه و بالغ بر ۴۵ سال 
عمر دارند، ۱۸ سینما نیز در حال ساخت است. گزارشی 

از استان ها هم داریم تا مقایسه فروش داشته باشیم.
میرزاخانی گفت: تهران تا پایــان بهمن ۲۰۰ میلیارد 
فروش داشته و بالغ بر پنج میلیون و ۹۰۰ هزار مخاطب 
داشته اند. ضریب اشغال ســینماهای تهران ۹/۸ بوده 
است. در اصل تهران بیش از نیمی از فروش سینمای 
کشور را داشته است، اســتان بعدی خراسان رضوی با 
۴۹ میلیارد فروش بوده، اصفهان با ۳۴ میلیارد فروش، 
فارس ۲۵ میلیارد فروش، البرز ۱۷ میلیارد و ۸۰۰ بوده 
است در اصل پنج استان اصلی سینمای ایران به لحاظ 
فروش همین استان ها هستند. مازندران، آذربایجان 
شرقی، خوزستان، قم و گلستان در رتبه های بعدی قرار 
دارند. وی ادامه داد: کمترین میزان فروش هم متعلق 
به کهگیلویه و بویراحمد بوده اســت. میانگین ضریب 
اشغال تا بهمن ماه ۶.۳۲ بوده اســت یعنی به ازای هر 
صد صندلی، ۶ نفر در سالن هستند و ۹۴ صندلی خالی 
می روند. با این حال فروردیــن خوبی به لحاظ فروش 
داشتیم و شــهریور ماه رکورد فروش را تجربه کردیم. 

مهرماه به دلیل مســایلی که پیش آمــد افت فروش 
داشتیم این ماجرا تا دی ماه ادامه داشت اما اسفند خوبی 
را ســپری خواهیم کرد. فروش سینما در فروردین هر 
ساله بیشترین آمار را رقم می زند اما امسال در شهریور 
هم فروش بالایی داشتیم و این نشان می دهد که فیلم 
خوب است که تاثیرگذار است این در حالی است که در 

شهریور ماه ما با ایام سوگواری مواجه بودیم.
این مدیر سینمایی ادامه داد: ۸۲.۴ فروش سینمای ایران 
در پنج استان اول است، اینکه الان سازمان سینمایی 
در بحث عدالت اجتماعی برنامه ریزی برای حضور در 
استان ها دارد به همین دلیل است چون برخی استان ها 
مثل ایلام تنها یک ســینما دارد. باید توسعه فرهنگی 
و زیرســاختی را مطالبه کنیم. میرزاخانی با اشاره به 
مقایسه فروش سینماها در سال ۱۴۰۰ با ۱۴۰۱ گفت: 
مهر امسال که این همه افول داشت فروش آن نسبت 
به بازه مشابه سال گذشته سه برابر بوده و در بهمن هم 
یک جامپ خوب داشتیم. در حوزه مقایسه بیننده هم 
افزایش فروش را داریم البته در سال ۱۴۰۰ تا شهریور 
درگیر مباحث کرونا بودیم و به سختی توانستیم سه 
چهار فیلم را به اکران برسانیم اما از مهر ماه شیب خوبی 
داشتیم. وی ادامه داد: یک گزارش ده ساله از قیمت بلیت 
هم آماده کرده ام. ده ســال پیش قیمت سینما ۳ هزار 
تومان بوده است. سال ۹۱ تعداد مخاطبان در تهران ۶۱ 
درصد بوده است و حالا شرایط در استان و تهران و باقی 
استان ها همگن شده و آمار پنجاه به پنجاه شده است. 
حالا اما با توجه به قیمت هــا، بلیت ها صرفه اقتصادی 
ندارد. این مدیر سینمایی مطرح کرد: مسأله فرهنگی هم 
مهم است وقتی زیرساخت ها را نگاه می کنید می بینید 
تهران ۳۵ درصد صندلی هــا را دارد ولی فروش آن ۵۰ 
درصد است. مخاطب در سال ۹۷ به تعداد ۲۸ میلیون 
نفر، در سال ۹۶ به تعداد ۲۶ میلیون و حالا ۱۳ میلیون 
است. با این حال امسال به نسبت سال ۹۱ تا ۹۳ تعداد 
مخاطبان بهتر است سال ۹۶ تا ۹۹ سال های خوبی به 
لحاظ مخاطب و فروش خیلی خوب بود. چون مال های 

بزرگ تغییر از تجاری به فرهنگی می دادند.

دبیر شــورای عالی انقلاب فرهنگی تاکید کرد که 
همه دســتگاه های حاکمیتی باید در حوزه نمایش 
خانگی با صدا و سیما هماهنگ باشند. عبدالحسین 
خســروپناه دبیر شــورای عالی انقلاب فرهنگی در 
اختتامیه نخستین نمایشگاه رسانه های صوت و تصویر 
فراگیر ایران )رصتا( ضمن تبریک عید نیمه شعبان 
گفت: از همه دست اندرکاران نمایشگاهی که برگزار 
شد تشکر می کنم. نمایشگاه صوت و تصویر فراگیر که 
با حضور ۱۰۲ شرکت برگزار شد، بسیار اثرگذار بود و 

جا دارد از همه فعالان رسانه ای تشکر کنم.
وی با اشاره به حکمرانی رسانه ای، افزود: خوشبختانه 
مســئولیت صدور مجوز صوت و تصویــر فراگیر به 

صداوسیما واگذار شده است. شبکه نمایش خانگی 
و به ویژه تولیــد ســریال و محتوا در رســانه های 
صوت و تصویر فراگیــر با مجوز و نظارت ســازمان 
 ساترا انجام می شود و جا دارد از ساترا تشکر ویژه ای 

داشته باشیم.
دبیر شــورای عالی انقلاب فرهنگی ضمن تشکر از 
وزارت ارشاد به خاطر همکاری با ســاترا با اشاره به 
ضرورت هماهنگی با ساترا در راستای هدایتگری و 
نظارت درست بر رسانه های صوت و تصویر فراگیر، 
خاطرنشان کرد: همه دستگاه های حاکمیتی باید با 
صدا و سیما هماهنگ باشند چون تعدد حاکمیتی 

آسیب می زند و بایستی وحدت رویه حفظ شود.

وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح گفت: در بحث 
تولید و فروش رشــد ۵/۲ برابری داشته ایم و بیش از 
۸۵ هزار فرصت شغلی ایجاد کرده ایم که نسبت به 
ســال قبل ۱۵ هزار فرصت شغلی بیشتر بوده است. 
امیر سرتیپ محمدرضا آشــتیانی گفت: در مسائل 
بین المللی، منطقه ای و داخلی، فارغ از هرگونه نگرش 
احساسی و شــعاری به گونه ای حرکت کرده ایم که 
نشانگر استقلال و استحکام و اقتدار بوده است و تحمل 
آن برای دشمن بسیار سخت بوده و او را عصبانی کرده 
است. وزیر دفاع و پشــتیبانی نیروهای مسلح افزود: 
همه اقداماتی که آنها دنبال می کنند از سر استیصال و 
درماندگی است؛ جمهوری اسلامی در طول سال های 
گذشته قله های بزرگی را فتح کرده و دشمن در تمام 
اقداماتی که علیه جمهوری اســلامی ایران داشته، 
شکســت خورده و این موضوعی است که خودشان 
به آن اعتراف کرده اند. وی ادامه داد: امروز جوانان ما 
و فرزندان غیور این ملت و دانشمندان به سطحی از 
فناوری و اقتدار و اعتماد به نفس رسیده اند که به هیچ 
وجه هیچ نیروی اهریمنی در جهان حاضر نمی تواند در 
برابر آنها توطئه کرده و مانع ایجاد کند. ما در مرحله ای 
هســتیم که از جایی که دشمنان تصور می کردند با 

تحریم می توانند جلوی ملت ایــران را بگیرند، گذر 
کردیم. امیر آشــتیانی با بیان اینکه در وزارت دفاع 
ما شاهد آن هستیم که روزانه محصولاتی بر مبنای 
آخرین فناوری های روز دنیا تولید می شــود، اظهار 
داشت: مقامات خارجی در دیدارهایی که با آنها داریم 
به صراحت می گویند که چنین تصوری از جمهوری 
اسلامی ایران نداشتیم و به ما اعتماد می کنند، چرا که 
قدرت واقعی را در جمهوری اسلامی ایران می بینند. 
وی افزود: همه این دستاوردها به دو دلیل با پیشرفت و 
موفقیت مواجه شده که اولین آن، اتکای به قدرت الهی 
و هدایت های مقام معظم رهبری است و دوم، همت 
و اراده نیروهای خلاق وزارت دفاع جمهوری اسلامی 
ایران است. وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح با 
بیان اینکه کلیه برنامه های این وزارتخانه به صورت 
جهشی دنبال می شود، عنوان کرد: مهم ترین مأموریت 
وزارت دفاع تسلیح نیروهای مسلح است که نسبت به 
سال گذشته ۵/۱ برابر رشد داشته که بالغ بر ۷۸ هزار 
میلیارد تومان بوده اســت. در بحث تولید و فروش 
رشد ۵/۲ برابری داشته ایم و بیش از ۸۵ هزار فرصت 
 شغلی ایجاد کرده ایم که نسبت به سال قبل ۱۵ هزار 

فرصت شغلی بیشتر بوده است.

سخنگوی وزارت امور خارجه با تاکید بر اینکه ایران به 
دیپلماسی پایبند است، گفت: ورود ایران به مذاکرات 
برای حل و فصل به مذاکرات هسته ای بر اساس اعتقاد 
به مذاکرات چندجانبه و دیپلماسی بوده است. ناصر 
کنعانی در پاسخ به اینکه به نظر می رسد دیپلماسی 
و رویکرد تعاملی ایران طی یک هفته گذشته به طور 
محسوسی فعال بوده و فضایی را برای امیدواری در 
زمینه حل موضوعات مطرح و افزایش تعاملات ایجاد 
کرده. از جمله این موارد می شه به سفر و دیدارهای 
وزیر خارجه در ژنو و همچنین گفتگوها و تفاهمات 
ایران و آژانس اشــاره کرد. تا چه ایــن فضا، به ویژه 
تفاهم ایران آژانس، می تواند زمینه جدی تر شــدن 
مذاکرات و تبادل پیام ها را مهیا کند، پاسخ داد: ایران 
به دیپلماسی پایبند است و آن را بهترین چارچوب 

تلقی کرده و عملمی کند.
وی با تاکید بر اینکه »پویایی ایــران هم در همین 
چارچوب است و مناسبات در چندجانبه و دیپلماسی 
باید پیش ببرد«، افزود: ورود ایران به مذاکرات برای 
حل و فصل موضوع هسته ای اساسا بر اساس اعتقاد به 

مذاکرات چندجانبه و دیپلماسی بوده است.
کنعانی ادامه داد: در مورد تحولات اخیر، ایران اعلام 
کرده است که به بازگشــت همه طرف ها و متقابل 
پایبند بــوده و در همین چارچوب هم دیپلماســی 
فعال است و سفر گروســی ادامه دیپلماسی فعال با 
آژانس است که منجر به تفاهم های خوبی انجام شد. 
سخنگوی دستگاه دیپلماســی ابراز امیدواری کرد 

که در اجرای تکمیل روند زمینــه برای حل و فصل 
اختلافات فنی فراهم شود و بهانه از دست کسانی که 
این موضوع را مانع بازگشت به دیپلماسی می دانند، 
گرفته شود؛ باید ببینم این مسیر برای طرف مقابل 

وجود دارد یا خیر.
کنعانی در پاسخ به سوالی در مورد سفر آقای گروسی 
مدیرکل آژانس بین المللی انــرژی اتمی به تهران و 
تهدید رژیم صهونیستی برای خرابکاری در تاسیسات 
هسته ای گفت: این سوال را باید از مسئولان آژانس 
بپرسید. وی تاکید کرد: ایران از حقوق شناخته شده از 
همه ظرفیت های سیاسی و حقوق و قوانین بین المللی 
وجود دارد اســتفاده کرده و حفاظت از توانایی های 
ایران در سایه همین پیگیری ها صورت گرفته است و 
ایران در چارچوب فعالیت های خود با آژانس بارها و 

بارها به این قطعنامه استناد کرده است.
وی ادامــه داد: حتی در کنفرانس هــای مربوط به 
بازنگری ان پی تی و در بند صد پیش نویس مقرارت ان 
پی تی ایران این را مطرح کرد و ایران به این قطعنامه 
استناد کرد. کنعانی تاکید کرد: ایران از همه مسیر 
حقوقی و سیاسی در بحث حقوق مردم حمایت می 
کند. سخنگوی وزارت امور خارجه در پاسخ به سوالی 
در مورد سفر معاون وزیر امور خارجه به باکو گفت: این 
سفر به منظور شرکت در نشست سران جنبش عدم 
تعهد بود و خوشبختانه موجب شد که دیدارها و گفت 
وگو هایی با مقامات جمهوری آذربایجان از جمله وزیر 
خارجه و معاون رییس جمهور آذربایجان انجام شود. 

معاون برنامه ریزی و توسعه منابع وزارت آموزش و 
پرورش با اشاره به اینکه ارزیابی و صدور احکام قطعی 
معلمان در قالب نظام رتبه بندی در حال انجام است 
گفت: کارگروه هایی به همین منظور تشکیل شده 
است تا بتوانیم نسبت به اجرای قانون نظام رتبه بندی 

اقدام و کار را تا آخر سال به سرانجام برسانیم.
صادق ســتاری فرد درباره آخرین وضعیت صدور 
احکام رتبه بندی معلمان اظهار کــرد: امیدواریم 
احکام قطعی رتبه بندی معلمان را تا پایان اسفندماه 
صادر کنیم. وی افزود: تا هفته گذشته ۶۵۰ هزار نفر 
در مرحله ارزیابی قرار داشتند که بیش از ۴۱۱ هزار 
نفر از آنها احکامشان صادر شده و مابقی در روزهای 

باقی مانده انجام می شود.
معاون برنامه ریزی و توسعه منابع وزارت آموزش و 

پرورش با بیان اینکه به محض آنکه ارزیابان، ارزیابی 
لازم را انجام و در اختیــار هیئت ممیزه قرار دهند 
همکاران ما در استان ها و مناطق پرونده ها را بررسی 
می کنند گفت: کارگروه هایی را ایجــاد کرده ایم؛ 
هم کارگروه های آموزشی و هم در مرکز سنجش 
و دانشــگاه فرهنگیان که بتوانیم نسبت به اجرای 
قانون نظام رتبه بندی اقدام و کار را تا آخر ســال به 

سرانجام برسانیم.
ســتاری فرد در پاســخ به اینکه آیا در حال حاضر 
نیروی انســانی بلاتکلیف از محــل قانون تعیین 
تکلیف نیروهای نهضتــی، حق التدریس و مربیان 
پیش دبستانی دارید یا خیر؟ گفت: تنها تعداد کمی 
از همکاران که دوره مهارت آموزی شــان به طول 
انجامیده باقی مانده اند که در حال نهایی شدن است.

شهردار پایتخت گفت: گام نخست برای رسیدن به 
نقطه مطلوب در مدیریت شهری تهران، خدمت به 
مردم در جهت افزایش رضایت آنها و تلاش برای ایجاد 
پیشرفت در جامعه است. زاکانی پیرامون چالش های 
تهران گفت: شهر ما چالش های بسیاری دارد و زیر 
ساخت هایش فرسوده شده است. در کنار این موارد 

مردم نیز از وجود مشکلات در پایتخت ناراحتند.
وی در ادامه تاکید کرد: مدیریت شهری تهران در این 
سالها فراز و فرودهای بسیاری داشته و به نقطه مطلوب 
نرسیده اســت. گام نخست برای رســیدن به نقطه 
مطلوب خدمت به مردم در جهت افزایش رضایت آنها 

و تلاش برای ایجاد پیشرفت در جامعه است.
شهردار تهران افزود: شهرداری ممارست حداکثری 
با زندگی مردم از تولد تا مــرگ دارد و اگر تصمیمی 
بگیرد اثر آن بلافاصله در زندگی مردم عیان می شود. 
از طرفی برخلاف سایر دستگاه ها حوزه عملکردی 
شهرداری بسیار گسترده است و این دلایل باعث می 
شود مدیریت شهری در نقطه ای بایستد که اثراتی 

جدی بر روی زندگی مردم داشته باشد.
زاکانی با اشاره به راهبردهای مدیریت شهری جدید در 
اداره تهران گفت: مشکلات تهران زیاد است و ظرفیت 
شهرداری برای حل آن کافی نیست. به همین جهت 
راهبرد مدیریت مشارکتی و استفاده از ظرفیت سایر 

دستگاه ها را سرلوحه کار خود قرار داده ایم و اکنون 
نیز به کمک و مشارکت اصناف در پیشبرد اهداف خود 

و حل بخشی از مشکلات تهران نیاز داریم.
وی ادامه داد: در بعدی دیگر سعی کردیم نسبت به 
تمامی مسایل مرتبط با تهران مسئولیت پذیر باشیم و 
حتی در مواردی که وظیفه ای به طور مستقیم  متوجه 
شهرداری نیســت، در تلاش بودیم به دستگاه های 
مسئول در انجام وظایفشــان کمک  کنیم. به عنوان 
مثال در حیطه ساخت مسکن شهرداری مسئولیت 
مستقیم ندارد اما با تشکیل قرارگاه و انعقاد تفاهم نامه 
های مختلف زمینه را برای مشارکت و ایجاد تسهیلات 

در ساخت ۱۸۰ هزار واحد مسکونی فراهم کردیم.
شــهردار تهران در بخش دیگری از سخنان خود با 
اشاره به لزوم نوســازی ناوگان حمل و نقل عمومی 
در پایتخت، افزود: ۵۰۷ هزار میلیارد تومان بودجه 
برای نوسازی و توسعه حمل و نقل عمومی نیاز داریم، 
این عدد آنقدر بزرگ است که اگر بخواهیم در تأمین 
آن تنها به منابع عمومی و بودجه دولت تکیه کنیم، 
نوسازی حمل  و نقل عمومی تهران سالها زمان می برد؛ 
اما ما با به کارگیری خلاقیت، استفاده از ظرفیت های 
تهران و همچنین مولد سازی دارایی هایمان ان شاءالله 
در مدت زمــان کمتری بودجه ۵۰۷ هــزار میلیارد 

تومانی را تأمین خواهیم کرد. 
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کنعانی: ایران به دیپلماسی پایبند است

صدور احکام قطعی رتبه بندی معلمان تا آخر سال

افتتاح ۴ ایستگاه مترو در هفته آینده

سياسیفرهنگی 

سینمادرکدام استانها بیشترین و کمترین فروش رادارد؟

الگوهای فرهنگی شبکه خانگی بالیوود و هالیوود نباشد
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اقتصاد2
ایران

وام ازدواج ۱۸۰ میلیون تومان شد
طبق مصوبه مجلس، تســهیلات قرض  الحسنه 
ازدواج برای هر یک از زوج هایی که تاریخ ازدواج 
آنها بعد از ۰۱/۰۱/۱۳۹۸ باشــد به ۱۸۰ میلیون 
تومان افزایش یافت. نمایندگان در نشست علنی 
نوبت مجلــس در جریان بررســی بخش هزینه 
ای لایحه بودجه ســال ۱4۰2 کل کشور، با جزء 
یک بند )الف( تبصره ۱6 مــاده واحده این لایحه 

موافقت کردند.
براساس بند )الف( تبصره ۱6 ماده واحده لایحه 
بودجه ۱4۰2؛ الف- منابع و مصارف تســهیلات 
قرض الحسنه اجتماعی: بانک مرکزی جمهوری 
اسلامی ایران مکلف اســت در چهارچوب برنامه 
کنترل تورم و ایجاد ثبات اقتصادی مطابق با قانون 
حمایت از خانواده و جوانی جمعیت و قوانین مربوط 
به ایثارگران، حداقل معــادل دو میلیون میلیارد 
)2.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰( ریــال از محل 
سپرده های قرض الحسنه اعم از جاری و پس انداز 
شبکه بانکی غیر از بانک های قرض الحسنه پس 
از کسر سپرده قانونی را به قرض الحسنه ازدواج، 
فرزندآوری و ودیعه یا خرید یا ســاخت مسکن 
اختصــاص داده و از طریق بانک هــای عامل )به 
تشخیص شورای پول و اعتبار( به شرح زیر نسبت 

به پرداخت تسهیلات قرض الحسنه اقدام نماید:
۱- تســهیلات قرض الحســنه ازدواج )موضوع 
ماده)6۸( قانــون حمایت از خانــواده و جوانی 
جمعیت(:۱-۱- تسهیلات قرض  الحسنه ازدواج 
برای هر یک از زوج هایی که تاریخ ازدواج آنها بعد 
از ۰۱/۰۱/۱۳۹۸ بوده اســت مبلغ یک میلیارد و 
هشــتصد میلیون)۱.۸۰۰.۰۰۰.۰۰۰(ریال و با 

دوره ی بازپرداخت ده ساله
۱-2- تســهیلات قرض  الحســنه ازدواج برای 
زوجهای زیر بیست و پنج ســال و زوجه های زیر 
بیست و ســه ســال مبلغ دو میلیارد و دویست 
میلیون)2.2۰۰.۰۰۰.۰۰۰(ریــال. وام ازدواج 
هر ساله متناســب با نرخ تورم، محاسبه می شود 
و با اقساط ۱۰ ســاله، و سود 4 درصدی، از طریق 
تمامی شــعب بانکی در سراسر کشور، در اختیار 
واجدین شرایط و متقاضیان دریافت وام ازدواج قرار 
می گیرد. تسهیلات قرض الحسنه ازدواج در سال 
۱4۰۱ برای زوج هایی که تاریخ ازدواج آنها بعد از 
۰۱/ ۰۱/ ۱۳۹7  بوده است، ۱2۰ میلیون تومان و 
برای زوج های زیر بیست و پنج سال و زوجه های 

زیر بیست و سه سال ۱5۰ میلیون تومان بود.

وام های خرد برای مردم تصویب شد
در جریان تصویب لایحه بودجه ۱4۰2، سازوکار 
مجلس برای پرداخت وام های خُرد به مردم تعیین 
شد. نمایندگان مجلس در مصوبه ای سازوکاری 
برای پرداخت وام های خرد به مردم تعیین کردند. 
طبق گزارش ایسنا، در جلســه علنی نوبت روز 
دوشنبه مجلس شورای اسلامی، نمایندگان در 
جریان بررســی بخش هزینــه ای لایحه بودجه 
۱4۰2 کل کشــور، بند الحاقی 5 تبصره ۱6 را به 
این شــرح تصویب کردند. بر این اساس، وزارت 
امور اقتصادی و دارایی با همکاری بانک مرکزی 
موظف است در راستای توسعه دامنه وثایق بانکی 
و تسهیل دریافت تسهیلات خُرد در شبکه بانکی، 
زیرساخت های لازم برای توثیق برخط)آنلاین( 
اوراق بهادار نظیر ســهام، اوراق مالی اســلامی، 
واحدهای سرمایه گذاری در صندوق های سرمایه 
گذاری قابل معامله در بورس، گواهی سپرده های 
کالایی و طلا نزد شبکه بانکی را فراهم نموده و تا 
شهریور ماه سال ۱4۰2 تمامی بانک های دولتی 

و خصوصی شده را به سامانه مزبور متصل نماید.

آغاز ثبت نام لاستیک دولتی با 
قیمت مصوب 

فروش لاستیک سواری به قیمت مصوب از طریق 
پلتفرم های معرفی شده از روز دوشنبه ۱5 اسفند 
آغاز شد. از روز دوشنبه ۱5 اسفند فروش لاستیک 
ســواری به قیمت مصوب از طریــق پلتفرم های 
معرفی شــده انجام می شــود. متقاضیــان تایر از 
Tire.  طریق پلتفرم های معرفی شده در وبسایت

iraninanasnaf.ir می توانند فروشگاه هایی که 
تایر با قیمت مصوب می فروشند را شناسایی کنند.
فروشگاه های خرده فروشی تایر نیز به میزان ثبت 
فروش خود در پلتفرم های مذکور، لاستیک دریافت 
خواهند کرد. افزایش نظارت و شفافیت توزیع و فروش 
لاستیک ســواری از طریق این پلتفرمها و با کمک 
اصناف و مردم، از جمله اهــداف و مزیت های این 
طرح است. همچنین نظارت می شود که تایر با قیمت 
مصوب ستاد تنظیم بازار به فروش برسد. در سازوکار 
جدید، جایگاه و کارکرد عوامل پخش و واحدهای 
صنفی مطابق گذشــته حفظ می شود و صرفاً برای 
افزایش شفافیت در بازار، فرایند فروش این عوامل، 

در پلتفرم های معرفی شده ثبت می شود.

اخبار

دولت از اجرای سراســری 
در  کالابــرگ  طــرح 
تمــام کشــور خبــر داد. 
زیرساخت های لازم برای 
اجرای سراسری طرح آمده 
شده و تاکید شده اســت که اجباری به خرید کالا 
وجود نخواهد داشت و استفاده از کالابرگ اختیاری 
است. در صورت استفاده نکردن از آن، مبلغ یارانه 
نقدی در پایان هر ماه قابل برداشت است. همچنین 
بعد از خرید کالا، مابه التفاوت نرخ یارانه ای و آزاد از 
اعتبار سرپرست خانوار کسر می شود. همچنین اگر 
خریدبیش از مبلغ یارانه باشد، باید مابقی مبلغ را با 
استفاده از کارت بانکی یا به صورت نقدی پرداخت 
کنند. به گفته فعالان اقتصادی تثبیت قیمت ها و 
هدفمند و بهینه شدن مصرف یارانه از جمله مزایای 
کالابرگ الکترونیک است که باید این اقدام توأم با 

موفقیت صورت گیرد.
با اعلام وزارت تعــاون، کار و رفاه اجتماعی با توجه 
به اجرای موفقیت آمیز طرح کالابرگ الکترونیک 
به صورت آزمایشــی در چهار اســتان هرمزگان، 
قزوین، مرکــزی و گیلان، هم اکنــون اجرای این 
طرح به صورت ملیّ و در سراســر کشور آغاز شد. 
در این اطلاعیه آمده اســت: به اطلاع مردم ایران 
می رساند پس از اجرای موفقیت آمیز طرح کالابرگ 
الکترونیک به صورت آزمایشــی در چهار اســتان 
هرمزگان، قزوین، مرکزی و گیلان، هم اکنون اجرای 
این طرح به صورت ملیّ و در سراسر کشور آغاز شد.

در این طرح اعتبار کلیه خانوارهای یارانه بگیر شارژ 
شده و آنان می توانند یک ماه زودتر از دریافت یارانه 
نقدی، از ایــن اعتبار جهت خریــد ۱۰ قلم کالای 
اساسی مشــمول طرح ملیّ کالابرگ الکترونیک 
استفاده کنند. در صورت اســتفاده از این مزیت و 
خریــد کالا از محل اعتبار یارانــه، به میزان اعتبار 
استفاده شــده از یارانه ماه بعد خانوار کسر و مابقی 
به صورت نقدی، در موعد مقرر واریز یارانه به حساب 

سرپرست خانوار واریز خواهد شد.
خانوارهایی کــه یارانه دریافــت می کنند جهت 
مشاهده  میزان اعتبار، لیست کالاها و فروشگاه های 
مشــمول طرح ملیّ کالابرگ الکترونیک، با تلفن 

همراه سرپرست خانوار، کد دستوری 2۸#*7۸۸* 
را شــماره گیری کرده و یــا بــه درگاه اینترنتی 
shoma.sfara.ir مراجعه کنند. گفتنی اســت 
در حال حاضر فروشــگاه های زنجیره ای رفاه، افق 
کوروش، دیلی مارکت، جانبو و برخی فروشگاه های 
خُرد که مجهز به بارکدخوان شده اند، به این سامانه 
متصل و پذیرای هموطنان در سراسر کشور هستند. 
سایر فروشگاه های زنجیره ای نیز بنا به درخواست 
خــود می تواننــد به این ســامانه متصل شــوند؛ 
همچنین فروشگاه های خُرد جهت اتصال به طرح 
ملیّ کالابرگ الکترونیــک می توانند با مراجعه به 
درگاه اینترنتی shoma.sfara.ir و نصب برنامه 

کاربردی »شما« در قسمت پنل فروشنده اطلاعات 
و موقعیت جغرافیایی خود را ثبت کنند.

طرح کالابرگ الکترونیکی همیشه هیبت ترسناکی 
داشته؛ مردم معمولا با نگرانی به آن فکر می کنند 
و گاهی به هــم می گفتند دولت قصــد دارد یارانه 
نقدی را ازشان بگیرد و در عوض یک مشت کالای 
به دردنخور تحویل شان بدهد. در آغاز دور آزمایشی 
اجرای طرح کالابــرگ، بزرگترین دغدغه مان رفع 
شده و حداقل می دانیم دریافت کالابرگ قرار نیست 
اجباری باشد. یعنی اگر از میان مشمولان دریافت 
یارانه نقدی، کسی نگران ســلامت غذایی خود و 
خانواده اش بود، می تواند با فراغ بال بین ۱۰ کالای 
پرمصرف مثل شیر، پنیر، ماست، روغن، برنج، مرغ، 
تخم مرغ، ماکارانی، قند و شــکر خوب بگردد و هر 
چیزی نیاز دارد را با تخفیف و پشتوانه اعتبار دولتی 
تهیه کند. اعتبــار کالابــرگ الکترونیکی، در این 
حالت یک ماه جلوتر به دست مشمولان می رسد تا 
مشمولان بتوانند از آن بهتر استفاده کنند، اما حق 
و حقوق سایر مشــمولان که می خواهند همچنان 
یارانه را به شکل نقدی تحویل بگیرند، دست نخورده 
باقی می مانــد. این گــروه که ترجیــح می دهند 
یارانــه را به ســایر زخم های زندگی شــان بزنند، 
قادر هستند ســر موعد مقرر به عابربانک مراجعه 
کرده و یارانه شــان را به شکل اســکناس دریافت 
کنند. حتی در هفته گذشته یک مقام مسئول در 
ســازمان هدفمندی یارانه ها اعلام کرد اگر پس از 
مدتی جمع بندی ها نشــان داد اســتقبال مردم از 
 کالابرگ سرد است، حاضر هستند با شجاعت بساط 

آن را جمع کنند.

اعتبار کلیه خانوارهای یارانه بگیر شارژ شد

اجرای »کالابرگ الکترونیک« در کل کشور

یک میلیارد دلار ارز طی یک ماه 
گذشته تخصیص پیدا کرد

وزیــر اقتصاد بــا بیــان اینکه بیــش از یک 
میلیــارد دلار ارز طی یک ماهه گذشــته در 
بازار مبادله ای و ســامانه نیما بــرای واردات 
تخصیص پیدا کرده، گفت: در اسفند ماه تقاضا 
در برخی حوزه ها بالا بوده و ممکن است برخی 
تخصیص ها زمان بیشــتری ببرد. براســاس 
برخی گزارشات از واردکنندگان حدود 4۰ روز 
است که تخصیص ارز از سوی بانک مرکزی در 
مورد گروه های دو و سه کالایی رخ نداده است.

با این وجود ســید احســان خاندوزی وزیر 
اقتصاد و دارایــی در خصوص عدم تخصیص 
ارز به برخــی واردکنندگان ظــرف 4۰ روز 
گذشــته گفت: بیش از یک میلیارد دلار ارز 
طی یک ماهه گذشــته در بــازار مبادله ای و 
سامانه نیما برای واردات تخصیص پیدا کرده 
است. در اسفند ماه تقاضا در برخی حوزه ها بالا 
بوده و ممکن اســت برخی تخصیص ها زمان 
بیشــتری ببرد. اما بانک مرکزی هر روزه در 
مسیر تخصیص ارز قرار دارد چه برای کالاهای 
اساسی از طریق نیما و چه برای کالاهای دیگر.

بانک ها باید تا روز آخر ســال 
تسهیلات پرداخت کنند

مدیــر اداره اعتبارات بانک مرکــزی با تأکید 
براینکه بانک ها باید تا روز آخر ســال نسبت 
به پرداخت تســهیلات اقــدام کنند،گفت: از 
ابتدای سال تا ۱4 اســفندماه سال جاری به 
یک میلیون و ۸۸۹ هزار متقاضی وام ازدواج، 
فرزندآوری و ودیعه مسکن پرداخت شده است. 
مهدی صحابی درباره عدم پرداخت تسهیلات 
خرد از سوی برخی بانک ها در روزهای پایانی 
سال، گفت: به صورت شفاهی به مدیران عامل 
بانک ها اعلام کرده ایم که تا آخرین روز سال 
جاری باید تســهیلات را پرداخت کنند و اگر 
نیاز باشــد به صورت مکتوب نیز بخشنامه ای 
صادر خواهیم کرد تا هیچ توقفی در پرداخت 

تسهیلات نداشته باشند.
او درباره چرایی وجود صف طولانی در برخی 
شهرها برای وام ازدواج و فرزند آوری هم اینطور 
توضیح داد که در ابتدای ســال به دلیل اینکه 
طبق قانون، وام فرزنــدآوری باید به متولدان 
۱4۰۰ به بعد پرداخت شود، کمی صف ها برای 
دریافت این تسهیلات زمان بر بود ولی در ادامه 
با همکاری شبکه بانکی از میزان صف کاسته 
شــد. وی افزود: البته به دلیل افزایش رقم وام 
ازدواج و فرزنــدآوری در لایحه بودجه ســال 
۱4۰2، از اواسط بهمن ماه برخی از متقاضیان 
که مشمول دریافت این تسهیلات می شوند، 
به شعب مراجعه نمی کنند تا ســال آینده با 
ابلاغ قانون جدید، بتوانند تسهیلات افزایش 
یافته را دریافت کنند. صحابی تأکید کرد که 
بانک ها به مسئولیت اجتماعی خود عمل کرده 
و تسهیلات زیادی در حوزه ازدواج، فرزندآوری 

و ودیعه مسکن پرداخت کرده اند.
این مقام مســئول در بانک مرکــزی گفت: 
آمار تســهیلات پرداختی بانک ها براســاس 
تجهیزمنابع شان متفاوت است؛ در برخی موارد 
اگر بانکی اضافه برداشت داشته باشد مجبور به 
تعدیل در برخی سیاست های اعتباری آنها می 

شویم که البته شامل تسهیلات خرد نیست.
مدیر اداره اعتبارات بانک مرکزی در خصوص 
میزان پرداخت تسهیلات ازدواج و فرزندآوری 
در نظام بانکی  تصریح کرد: از ابتدای ســال تا 
۱4 اسفندماه سال جاری به یک میلیون و ۸۸۹ 
هزار متقاضی وام ازدواج، فرزندآوری و ودیعه 
مسکن، بیش از  ۱65 همت تسهیلات توسط 

شبکه بانکی پرداخت شده است.
صحابی افزود: در راســتای قانون حمایت از 
جوانی جمعیت از ۱۰ فروردیــن تا تاریخ ۱4 
اسفندماه ماه امسال، شــبکه بانکی کشور به 
۸۸2 هزار نفر از متقاضیان، تســهیلات قرض 
الحســنه ازدواج به مبلغ ۱2۱ همت پرداخت 
کرده اســت که این میزان رشد 55 درصدی 
نسبت به مدت مشابه سال قبل داشته است. 
او همچنین افزود: از تاریخ ۳۱ فروردین تا ۱4 
اسفندماه سال جاری تسهیلات قرض الحسنه 
فرزندآوری نیز به 7۹۰ هــزار نفر به مبلغ ۳2 

همت پرداخت شده است.
مدیر اداره اعتبارات بانک مرکزی تصریح کرد: 
بر اســاس این گزارش، از تاریخ 6 تیر ) زمان 
ارسال دستورالعمل وزارت راه و شهرسازی و 
ابلاغ به بانک ها ( تا ۱4 اسفندماه نیز در قبال 
تســهیلات ودیعه مســکن 24۸ هزار و ۸24 
پرونده تشکیل شده که از این تعداد 2۱7 هزار 
577 نفر به میزان ۱2 همت تسهیلات دریافت 

کرده اند.
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دبیر انجمن قطعه ســازان گفت: در سال جاری 
شــاهد رشــد ۱5 درصدی کیفیــت خودروها 
بودیم که بر همین اســاس هزینــه های کیفیت 
خودروســازان هزار میلیارد تومان کاهش یافت. 
منصور منصوری با اشــاره وضعیت تولید در سال 
آینده، اظهار کرد: یکی از موارد مهمی که ســال 
آینده با آن مواجه می شــویم افزایش تیراژ تولید 
است؛ هم اکنون سایپا روزانه 2 هزار و ایران خودرو 
2 هزار و 4۰۰ دستگاه تولید می کنند که به صورت 
عبور مستقیم است و دیگر خودروی ناقص تولید 
نمی شود؛ بنابراین وظیفه قطعه سازان سنگین تر 

می شود.
دبیر انجمن ســازندگان قطعات و مجموعه های 
خودرو ارتقــای کیفیت خودرو هــم مورد توجه 
اســت، گفت: در ســال جاری در بخش افزایش 
کیفیت خودروها رشد ۱5 درصدی داشته است. 
بر همین اســاس نیز خودروسازان در سال جاری 
کاهش هزار میلیارد تومانی در هزینه های کیفیت 

داشتند. وی به توسعه محصولات جدید اشاره کرد 
و افزود: سال آینده شاهد تولید خودروهای جدید 
از جمله اطلس خواهیم بود. یکی از خودروسازان 
امسال ۱4۰۰ میلیارد تومان برای پروژه های جدید 

سرمایه گذاری کرده است.
دبیر انجمن ســازندگان قطعات و مجموعه های 
خودرو با بیان اینکه همه این موارد مستلزم تعامل 
خوب بین قطعه ساز و خودروســاز است، گفت: 
تعویق قیمــت قطعات باید انجام شــود؛ در حال 
حاضر این تعویق در انتهای سال انجام می شود که 
قطعه سازان را دچار مشکل می کند زیرا قطعه ساز 
طبق قیمت روز هزینه می کنــد اما مطالبات را با 

قیمت قبلی دریافت می کند.
منصوری افزود: پرداخت مطالبات باید ۱2۰ روزه 
باشــد اما اتفاقی نیفتاده اســت؛ حدود 2۰ هزار 
میلیارد تومــان مطالبات ۱2۰ روزه ســازندگان 
قطعه از خودروســازان است.وی اظهار کرد: برای 
تولید هر خودرو 2 تا ۳ هزار دلار ارزبری داریم. وی 

یادآور شد: تأمین ارز مورد نیاز قطعه سازان به موقع 
انجام نمی شود و در این زمینه شاهد افزایش 4۰ 
درصدی هزینه ها هستیم، این در حالی است که 
بین ۱۰ تا ۱5 درصد خودروهای با درصد داخلی 
ســازی بالا را نیز مواد اولیه و قطعــات خارجی 

تشکیل می دهد که نیازمند تأمین ارز است.
منصوری تصریح کرد: دشواری تأمین مواد اولیه 
داخلــی از جمله فولاد، مــس، آلومینیوم و غیره 
و متوقف شــدن فروش اعتباری کارخانجات به 
قطعه سازان از دیگر مشکلات و موانع موجود بر سر 
راه تولید قطعه سازان اســت. وی با اشاره به اینکه 
شاهد افزایش قیمت مواد اولیه هستیم، گفت: بر 
اساس برنامه وزارت صمت یک میلیون و ۸۰۰ هزار 

دستگاه خودرو باید در سال ۱4۰2 تولید شود.
همچنین فرهاد به نیا عضو هیــأت مدیره انجمن 
سازندگان قطعات و مجموعه های خودرو اظهار کرد: 
بسیاری از بنگاه های قطعه ساز هنوز مطالبات خود 
را از خودروسازان دریافت نکرده اند.وی افزود: اگر 

برای تأمین قطعه و پرداخت مطالبات اتفاقی نیفتد، 
چگونه قرار است ۱.۸ میلیون دستگاه خودرو تولید 
شود؟ به نیا اضافه کرد: قراردادهای بین قطعه سازان 
و خودروسازان نیز شفاف نیســت. باید قراردادها 
اصلاح شــود. همچنین نیاز اســت که قراردادها 
یکسان ســازی شــوند زیرا در حال حاضر شکل 
قراردادها بین شــرکتهای مختلف، متفاوت است. 
وی گفت: با وجود نقش 75 درصدی قطعه سازان 
در تولید خودرو تا امروز در هیچکدام از جلســات 
خودرویی وزارت صمــت، قطعه ســازان حضور 
نداشته اند.به نیا افزود: قطعات را به نرخ سال ۱4۰۰ 
و با دلار 26 هزار تومان فروختیم و همین الان دلار 
بسیار بالاتر از این ارقام است. ما مواد اولیه از جمله 
فولاد را نقدی از بازار می خریم.عضو هیأت مدیره 
انجمن قطعه ســازان گفت: اگر وضعیت به همین 
منوال پیش رود ســال آینده با مشکلات جدی در 
صنعت قطعه ســازی مواجه می شویم. خودروساز 

باید به فکر به روزآوری و پرداخت مطالبات باشد.

شرکت سپرده گذاری مرکزی اوراق بهادار 
و تســویه وجوه اعلام کرد: از ابتدای سال 
جاری تا پایان هفته دوم اسفند ماه بیش از 
6 هزار و ۹55 میلیارد تومان سود سنواتی 
از سوی سمات با استفاده از سامانه سجام 

پرداخت شد.
بــه گــزارش روابــط عمومی شــرکت 
سپرده گذاری مرکزی اوراق بهادار و تسویه 
وجوه، اطلاعات منتشر شده در خصوص 
جزییات واریز مطالبات جاری سهامداران 
نشــان می دهد که تا پایان ۱۰ اسفند ماه 
سال جاری، ۳2۳ ناشر، سود سنواتی ۳۱ 
میلیون و 5۰5 هزار و ۳57 ســهامدار را 
که شــامل 6 هزار و ۹55 میلیارد و ۳۸4 
میلیون تومان می شــود را با استفاده از 
سامانه جامع اطلاعات مشتریان )سجام( 

پرداخت کرده اند.
همچنین در این بازه زمانی 4۹6 ناشــر، 

ســود جاری 5۸ میلیــون و 5۳۳ هزار و 
4۹5 سهامدار که شــامل 66 هزار و 25 
میلیارد و ۸۰2 میلیون تومان می شود را از 
طریق اطلاعات سامانه سجام توسط سمات 
واریز کرده اند. لازم به ذکر اســت، سجام 
یک سامانه زیر ســاختی برای شناسایی 
مشتریان جهت ورود به باشگاه بزرگ بازار 
سرمایه ایران اســت که تمام فعالان این 
بازار اعم از »ســرمایه گذاران، مشتریان و 
مدیران نهادها« در این سامانه، فقط یک بار 
برای همیشه اطلاعات خود را در آن ثبت 
خواهند کرد و پس از احراز هویت حضوری 
و غیر حضوری قادر بــه دریافت خدمات 
مبتنی بر داده های تایید شده خواهند بود.

بر اساس این گزارش، از طریق این سامانه 
اطلاعات هویتی، شماره حساب، شماره 
موبایل، آدرس الکترونیکی و اقامت دایمی 
فرد ثبت می شود و از آن به بعد هیچ نهاد 

مالی نیازی به دریافــت مجدد اطلاعات 
آن سهامدار را ندارد. سهامداران می توانند 
 www.Sejam.ir با مراجعه به ســایت
ثبت نام و احراز هویت سجام را به صورت 

الکترونیکی انجام دهند.
گفتنی است »دریافت کد معاملاتی برای 
ورود به بازار ســرمایه، دریافت سودهای 
جاری، سنواتی و سود سهام عدالت، امکان 
ورود بــه درگاه ذینفعان بازار ســرمایه و 
استفاده از خدمات آن شامل میز خدمت 
الکترونیک، مشــاهده و گزارش دارایی، 
دریافت گواهی ســهام، لیست مجامع و 
برگزاری مجامع به صــورت الکترونیک، 
گزارش سود های پرداخت شده، تاریخچه 
سود ســهام عدالت و گزارش حق تقدم 
استقاده نشده« از جمله مزایای ویژه ثبت 
نام و احراز هویت در سامانه سجام به شمار 

می رود.

روزهای پایانی امســال با شدت گرفتن نرخ ارز 
و ســقوط آزاد قدرت خرید مردم همراه شده 
است. اتفاقی که بازار لباس شب عید را با رکودی 
کم سابقه مواجه ساخته اســت. از سوی دیگر، 
قاچاقچیان بازار پوشاک شب عید را به انحصار 
خود درآورده انــد و دیگر تولیدکنندگان جایی 
برای عرضه ندارند. در عین حال برای خرید از 
همین بازار پر از محصول قاچاق خرید یک دست 
لباس حداقل ۱.5 میلیون تومان آب می خورد. 
بدین صورت یک خانوار چهــار نفره تنها برای 
خرید یک دست لباس برای هر یک از اعضا دست 

کم به شش میلیون تومان سرمایه نیاز دارد.
به گزارش تجارت نیوز، همواره با فرا رســیدن 
اســفند ماه شــهر حال و هوای عید نوروز را به 
خود می گرفت. اما چند ســالی است که دیگر 
بوی عید هم به مشام نمی رســد. در سه سال 
اخیر که بازارها تحت تأثیر کرونا بودند، امسال 
نیز حوادث سیاســی و اجتماعی شور خرید را 

از مردم گرفته اند. عده ای هم که اندک شــوری 
دارند و یا به دنبال بهانه ای برای گذر از روزهای 
تلخ می گردند، قدرت خرید چندانی ندارند که 
رونق را به بازار و سبک زندگی خود بازگردانند. 
پوشــاک ازجمله بازارهایی بود که در سالیان 
گذشته از اواسط بهمن به دوره پیک فروش خود 
می رسید؛ اما این روزها تنها با یک بار قدم زدن در 
بازار می توان به رکود حاکم در این بازار پی برد. 
اگر ازدحامی هم در جمعیت به چشــم بخورد؛ 
دست ها خالی اند. چراکه با توجه به قیمت های 
موجود و ســایر مخارج زندگی، جیب ها خالی 
مانده اند. حقوق بگیرانــی که به محض دریافت 
دستمزد خود باید آن را خرج هزینه هایی همچون 
خوراک و اجاره مسکن کنند دیگر سرمایه ای برای 
به گردش درآوردن در بازار پوشــاک نخواهند 
داشت. از دیگر سو، اگر سرمایه ای هم باشد نه تنها 
 به کمک تولید نمی آید، بلکه به عرضه پوشاک 

قاچاق کمک می کند.

کیفیت خودروها رشد ۱۵ درصدی داشته است

ارزبری ۲ هزار دلاری تولید هر خودرو

پرداخت سود سنواتی سهامداران به مرز ۷ هزار میلیارد تومان رسید بازار پوشاک در انحصار قاچاقچیان

شایلی قرائی 
News kasbokar@gmail.com

تمرکز بر کنترل تورم 
حمید حاج اسماعیلی، کارشناس اقتصادی 

یارانه ها با تمام گستردگی که دارد نمی تواند مشکلات را به اندازه کافی حل و فصل کند. به نظر می رسد به جای تمرکز روی پرداخت یارانه ها و توسعه کمی آنها، باید روی رفع تحریم ها و مهار تورم برنامه ریزی داشته 
باشیم. این که دولت روش را عوض کند و تبدیل به کوپن کند هم چندان فرقی ندارد و نمی تواند شرایط را عوض  کند. نیاز های جدیدی به وجود آمده که باید متناسب با شرایط اجتماعی فعلی و شرایط جدید جهانی 

برای تامین آن ها اقدام کنیم.
زمانی که یارانه ها در ابتدا اجرا شد، بخش زیادی از حقوق بگیران جزو طبقه متوسط در کشور بودند و یارانه دریافت نمی کردند، اما براساس آمارهای رسمی کشور که جمعیت کشور را به ۱۰ دهک تقسیم بندی کرده، 

اکنون ۹ دهک کشور از ۱۰ دهک واجد شرایط حمایت های سوبسیدی و یارانه ای در حوزه اقتصاد هستند.
در چنین شرایطی که ما تورم بالای 4۰ درصد را در کشور چند سالی است تجربه می کنیم و تحت تاثیر آن هستیم، یارانه ها موفق عکل نکرد و هر روز افزایش قیمت ها، افزایش تورم و شرایط سخت اقتصادی، بی ارزش 
شدن مقدار و مبلغ یارانه ها را در پی داشته است. بنابراین باید به جای تمرکز روی پرداخت یارانه ها و توسعه کمی آنها، روی رفع تحریم ها و مهار تورم برنامه ریزی داشته باشیم. نبود نظارت درست و قوی و مشکلات این 

چنینی پرداخت یارانه را به انحراف برده است. زیرا یارانه با هدف کمک به قشر ضعیف و ناتوان جامعه تبیین شده اما در اصل مشکلی از این گروه حل نکرد. 
شرایط اجتماعی، اقتصادی و حتی سیاسی حاکم بر کشور که این روز ها شاید خیلی نمود جدی تری در کشور دارد، نشان می دهد که مردم شرایط سختی دارند. آنچه که می خواهم در این مساله توجه جدی داشته 
باشم، این است که اکثر جمعیت کشور حقوق بگیر هستند؛ حقوق بگیرانی که شامل کارمندان، کارگران و بازنشستگان می شوند. عمده کسانی هم که امروز مشکلات جدی اقتصادی دارند، همین طبقه حقوق بگیران 

و بازنشستگان هستند.
دولت باید ضمن اصلاح دستمزدها، کنترل تورم و قیمت کالاها، به بخش کسب و کارها و مسائل مالی آن ها هم توجه داشته باشد تا بتواند مشکلات اقتصادی مردم را برطرف و شرایط کنونی را اندکی اصلاح کند. به 
عبارتی اگر دولت بتواند دستمزدها را در کشور واقعی کند،  به سمت کنترل نرخ تورم برود و قیمت کالاها را تثبیت کند، در آن صورت از بروکراسی پیچیده پرداخت یارانه در کشور رها خواهیم شد. از سوی دیگر پرداخت 
یارانه و حمایتهای اجتماعی و معیشتی باید به سازمانهای متولی واگذار شود. این امر باید به سازمان هایی که از اول انقلاب این وظایف را انجام داده و افراد تحت پوشش آنها عمدتا افراد بدسرپرست و بی سرپرست،  فاقد 

درآمد و بیکار و دچار ناتوانی و معلولیت هستند،  سپرده شود.
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معاون وزیــر جهادکشــاورزی از تامیــن ۱۰۰ هزار تن 
خرما برای ماه رمضان برای کل کشــور خبــر داد. محمد 
مهــدی برومندی بــا بیان اینکــه پیش بینی هــای لازم 
برای تامیــن خرمای مــاه رمضان صورت گرفته اســت، 
گفت: انجمــن ملی خرمــا، اتحادیه باغداران و ســازمان 
میادین میــوه و تره بار کمــک خواهند کرد کــه دو رقم 
خرمای مضافتــی و کبکاب کــه در ماه رمضــان مصرف 
 بیشــتری نســبت به ســایر ارقام دارد با قیمت مناسب 
عرضه شود. وی ادامه داد: قرار است این عرضه در میادین 

میوه وتره بار، مراکز پیش بینی شــده و غرفه های تدارک 
دیده شــده در متروها انجام شــود تا مردم و روزه داران به 
آن دسترسی داشــته باشــند. معاون امور باغبانی وزارت 
جهادکشاورزی اضافه کرد: همه ساله در ماه رمضان حدود 
۱۰۰ هزار تن خرما برای کل کشور و برای کلانشهر تهران 
نیز ۱۰ تا ۱۵ هزار تن خرما تدارک دیده می شود که امسال 
هم خرمای مورد نیاز تامین شده است. همچنین ذخایر دو 
رقم کبکاب و مضافتی نیز به میــزان کافی وجود دارد که 

حتما آن هم به بازار عرضه خواهد شد.

رئیس اتحادیه پارچه فروشــان تهران در خصوص وضعیت 
تقاضاي خرید پارچه شب عید گفت: تقاضا براي خرید پارچه 
در شب عید امسال به شــدت کاهش یافته و رونقي در بازار 
پارچه فروشان نیست. مجتبي جعفري، رئیس اتحادیه پارچه 
فروشان تهران با اشاره به دلایل کاهش تقاضا براي خرید پارچه 
بیان کرد: دلیل این موضوع را مي توانیم در ابتدا حاکم شدن 
رکود تورمي در بازار بدانیم. ســپس باید به موضوع نوسانات 
نرخ ارز اشاره کنیم که به یکباره قدرت خرید مردم را کاهش 

داده است. 

وي افزود: حتي ناآرامي هاي اجتماعي نیز به این رکود دامن 
زده و نهایتا شــب عید را به بحران تبدیل کرده است. در این 
شرایط نوسانات ارزي باعث شده که خریداران عمده کالا یعني 
فروشندگان براي خرید و فروش کالا توجیه اقتصادي نداشته 
باشند. این موضوع باعث شده از بازار بهاره هم انتظاري نداشته 
باشیم. در حالیکه در سال هاي گذشته بازارهاي بهاره بسیار 
شلوغ بودند و اتفاقات مهمي مثل قرعه کشي ها و حراجي ها را 
در این بازارها شاهد بودیم؛ اما امسال در بازار بهاره هم رونقي 

وجود ندارد .

رئیس اتحادیه پارچه فروشــان تهران در خصوص وضعیت 
شکایات و اختلافات نیز با توجه به شرایط پیش آمده ونوسانات 
ارزي گفت: اکنون بــه دلیل پرداخت بیعانه، شــکایت هاي 
زیادي بین واحدهاي صنفــي و تامین کننده هاي بازار پیش 
آمده است که که اکثر اوقات این بیعانه ها اندک هم بوده؛ اما 
انتظار براي تحویل کالا به قیمت قدیم دلار دارند. وي تاکید 
کرد: به دلیل نوسانات ارزي قیمت کالا بالا رفته و با این اوصاف 
تامین کننده ها از تامین و تحویل کالا خود داري مي کنند که 
این معضل باعث بروز شکایات بسیاري در اتحادیه شده است.

رئیس اتحادیه قالیشــویان تهران گفت: نرخ مصوب شستن فرش و 
مبل در مقایسه با سال گذشته ۳۰ الی ۳۵ درصد افزایش یافته است. 
با توجه به نزدیک شدن عید نوروز و شروع سال جدید یکی از کارهایی 
که این روزها در خانه ها انجام می شود تب و تاب خانه تکانی است، 
یکی از بازارهایی که در این روزها بسیار گرم است، بازار فعالان حوزه 

فرش و مبل شویی است.
انتخاب قالیشویی خوب بسیار حائز اهمیت است چرا که باید علاوه بر 
تمیزی آسیبی به فرش و یا مبل ها نیز وارد نشود، اینکه ویژگی های 
یک قالیشویی خوب چه چیزی است و در انتخاب قالیشویی باید به 

چه نکاتی توجه کرد را در ادامه این گزارش توضیح می دهیم.
در نخست باید توجه داشته باشــید که قالیشویی باید دارای مجوز 
باشد تا در صورت بروز مشــکل قابل پیگیری باشــند و به راحتی 

بتوانید فرش و مبل ها را به آن ها بســپارید. شــیوه شستشو فرش 
های ماشــینی، دســتباف و همچنین اســتفاده از دســتگاه های 
 پیشرفته برای جلوگیری از آسیب رسیدن به فرش ها از دیگر نکات 

حائز اهمیت است.
زمان مناسب نیز برای شست و شــوی فرش ها مهم است، بهترین 
زمان در فصل های بهار و تابســتان بوده چرا که زیر نور خورشــید 
خشک شده به راحتی خشک می شــود. رئیس اتحادیه قالیشویان 
تهران گفت: با اشاره به اینکه در شستشوی قالی نرخ عادی و درجه 
یک متفاوت است، گفت: قالیشویی ها موظف است طبق درخواست 
مشتری شستشو را انجام دهد. رئیس اتحادیه قالیشویان تهران در 
این خصوص اظهار داشت: بر اساس نرخ مصوب مورخ ۱۴ آذر سال 
جاری کمیسیون نظارت شهرستان تهران نرخ شست و شوی انواع 

فرش های ماشینی تراکم ۲۴۰۰ به بالا مدرن و گل ابریشم هر متر 
۳۰۰ هزار ریال می باشد.

وی در خصوص کرایه رفت و برگشت فرش ها در سراسر تهران، افزود: 
هزینه کرایه فرش ها برای هرچند تخته فرش برای یک آدرس ۴۷۰ 
هزار ریال می باشد. حجت محمدی با اشاره به اینکه در شستشوی 
قالی نرخ عادی و درجه یک متفاوت است، گفت: قالیشویی ها موظف 

است طبق درخواست مشتری شستشو را انجام دهد.
رئیس اتحادیه قالیشــویان تهران خاطرنشــان کــرد: نرخ مصوب 
شستن فرش و مبل در مقایسه با سال گذشــته ۳۰ الی ۳۵ درصد 
افزایش یافتــه اســت. وی در توصیه بــرای انتخاب قالیشــویی 
 دارای مجــوز، عنوان کــرد: اســامی قالیشــویی های مجــاز را 

می توانید در سایت اتحادیه استعلام بگیرید.

دبیرکل سابق کانون صرافان با اشاره به نابسامانی های بازار ارز گفت: مردم 
در معاملات خود صاحب اختیار هستند اما فرض را بر این بگذارند که ممکن 
است با تغییر ناگهانی قیمت ها دچار ضرر و زیان شوند. بنابر اعلام سید احسان 
خاندوزی، سخنگوی اقتصادی دولت، بانک مرکزی شرایطی فراهم کرده است 
که هم بانک های دولتی و صرافی های زیرمجموعه و هم صرافی های تضامنی، 
ارز خود را ارائه کنند. بنابراین راهکار بانک مرکزی در این زمینه به خوبی اجرا 
خواهد شد. بنا بر نظر برخی کارشناسان اقتصادی، بانک مرکزی برای کنترل 
بازار ارز نیاز به اختیارات قانونی جدید داشته است؛ از همین رو شورای عالی 
هماهنگی اقتصادی یکشنبه شب با حضور سران سه قوه و دیگر اعضا به ریاست 
سید ابراهیم رئیسی تشکیل جلسه داد و در جلسه هشتاد و یکم شورای عالی 
هماهنگی اقتصادی مهمترین موضوعات مهم اقتصادی کشور مطرح و مورد 

بررسی قرار گرفت.
سران قوا و اعضای شورا در این جلسه با تاکید بر لزوم هماهنگی و همکاری 
مجلس شورای اسلامی، قوه قضائیه و دســتگاه های اجرایی برای کنترل و 
کاهش نرخ ارز و تأمین ارز برای واردات کالاهای مورد نیاز، بسته پیشنهادی 
بانک مرکزی برای دریافت اختیارات لازم با هــدف مهار قیمت ارز و حفظ 
ارزش پول ملی بررسی و به تصویب رساندند. در همین راستا، جعفر قادری 
عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس در مورد نشست نمایندگان مجلس با 
اعضای دولت در خصوص بررسی شرایط کشور در حوزه توسعه ظرفیت منابع 
ارزی گفت: مجلس و دولت قرار است جلسات مشترکی درباره بازار ارزی سکه 
و طلا و همچنین وضعیت اقتصادی کشور برگزار کنند تا دولت از مشورت های 
اقتصادی مجلس در راستای اجرای بهتر و کم اشتباه تر تصمیمات اقتصادی 

استفاده کند. عضو کمیسیون اقتصادی مجلس با اشاره به سیر صعودی نرخ 
ارز در کشور، گفت: اگر بخواهیم نرخ ارز را تثبیت کنیم، این مسئله منجر به 
کاهش صادرات غیرنفتی خواهد شد. زمانی می توان این کار را انجام داد که 
سیاست ارزی شناور و مدیریت شده را کنار بگذاریم و به سراغ نظام ارزی ثابت 
برویم که آن هم مستلزم وجود منابع ارزی قابل قبول است که در شرایط فعلی 
این امر امکان پذیر نخواهد بود. قادری ادامه داد: در شرایط فعلی که اقتصاد 
ما تاب آوری لازم را ندارد و نسبت به شوک های اقتصادی حساس است نباید 
سراغ سیاست های شــوک درمانی برویم؛ در این شرایط وقتی یک شوک 
اقتصادی وارد می کنیم، جریان های خارجی نیز با آن همراه شــده و ایجاد 
مشکل می کنند؛ بنابراین اگر تغییراتی لازم است که در اقتصاد اعمال شود 

باید به صورت تدریجی و برنامه ریزی شده باشد.
وی افزود: در حال حاضر وقتی آزادسازی هایی همچون افزایش نرخ ارز برای 
برخی کالاها صورت می پذیرد؛ این امر منجر به تورم، کاهش ارزش پول ملی و 
بالعکس خواهد شد. وقتی منابع ارزی مطمئنی وجود ندارد نباید اجازه دهیم 
به اقتصاد کشور شوک وارد شود و با سیاســت های انبساطی، ناترازی های 
سیستم بانکی و بودجه که ممکن است منجر به کسری بودجه و تشدید تورم 

شوند را جبران کنیم.
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس در پایان تصریح کرد: متأسفانه به عناوین 
مختلف در زمان بررسی لایحه بودجه هزینه تراشی می کنیم و بیشتر از منابع، 
هزینه بر دولت تحمیل می کنیم؛ طبیعی است که این مسئله، ناترازی بودجه، 
اســتقراض دولت از بانک مرکزی، چاپ پول و افزایش نقدینگی را به دنبال 
خواهد داشت که در نهایت با تشدید تورم و افزایش نرخ ارز روبرو خواهیم شد.

احمد لواسانی، دبیرکل سابق کانون صرافان درباره وضعیت بازار ارز گفت: اگر 
قرار باشد اتفاق مثبتی رخ دهد؛ یک طرف آن خود مردم هستند که باید به 
نوعی با همدلی و مساعدت این مشکل را حل کنند. در حال حاضر تراز تجاری 
برخلاف ادعای مسئولان منفی نیست و ارز حاصل از صادرات به اندازه نیاز 
کشور موجود است اما متأســفانه آن چیزی که نگران کننده است، موضوع 
تقاضای غیرواقعی است که بازار را به تلاطم انداخته و امیدواریم در روزهای 
آینده این عامل نیز فروکش کند. وی افزود: مردم در معاملات صاحب اختیار 
هستند؛ اما فرض را بر این بگذارند که اگر بازار با این افزایش قیمت ناگهانی که 
داشته است، در روزهای آتی کاهش پیدا کند، آنگاه کسانی که سرمایه شان 
اندک است ممکن است دچار ضرر و زیان شــوند. در روزهای اخیر شرایط 
عجیبی در بازار آزاد ارز تهران حاکم شــده است؛ درحالی که قیمت هر دلار 
آمریکا در معاملات فردایی به بالای ۶۰ هزار تومان رسیده بود، با ورود صرافی ها 
به خرید و فروش با نرخ توافقی قیمت دلار مسیر بازگشت را تجربه کرد و هر 
دلار تا ۴۹ هزار تومان پایین آمد. بنابر گفته ســید ابراهیم رئیسی وضعیت 
روزهای اخیر بازار ارز طبیعی نبوده است. رئیس جمهور در دیدار با ائمه جمعه 
گفته است: چطور ممکن اســت که قیمت ارز در سه روز تعطیلی که هیچ 
معامله ای در بازار صورت نمی گیرد، افزایش پیدا کند؟! نمی گوییم که جهش 
قیمت این روزهای ارز صرفاً به خاطر دشمنی هاست اما بدانید همان جریانی 
که اغتشاشات خیابانی را براه انداخت، در التهابات ارزی نقش دارد. تلاش دولت 
و بانک مرکزی برای بازگرداندن ثبات به بازار دلار و طلا وارد فاز تازه ای شده 
است؛ اما پیش بینی اینکه سرانجام این ثبات روی چه قیمتی ایجاد خواهد 
شد، سخت است و باید منتظر اجرای برنامه های ارزی در روزهای آینده ماند.

سخنگوی ســازمان هواپیمایی کشوری از صدور 
۶۰۰ مجوز پرواز فوق العاده در مسیرهای داخلی و 
خارجی برای ایام نوروز خبر داد و گفت: پروازهای 
خارجی نه تنها افزایش نیافته بلکه به دلایل افزایش 
نرخ ارز و تحولات بازار در مقایسه با مدت مشابه سال 
گذشته کاهش یافته است. جعفر یازرلو به تشریح 
جزئیات پروازهای نوروزی پرداخت و گفت: برای 
عملیات پروازهای نوروزی ســال ۱۴۰۲ که از ۲۵ 
اسفندماه ۱۴۰۱ آغاز و تا ۲۰ فروردین ماه ۱۴۰۲ 
ادامه خواهد داشت، حدود ۵۵۰۰ پرواز برنامه ای 
و منظم در مســیرهای داخلی برای شرکت های 

هواپیمایی داخلی برنامه ریزی شده است.
وی افزود: ســازمان هواپیمایی کشوری به منظور 
رفاه حال مســافران، خدمت رســانی بیشــتر به 
مردم و همچنین باتوجه به افزایــش تقاضا برای 
مســافرت های نوروزی، علاوه بر مجوز پروازهای 
برنامــه ای، حــدود ۳۵۰ مجوز فوق العــاده برای 
مسیرهای داخلی در بازه زمانی مذکور صادر کرده 
است. یازرلو، کاهش تاخیرات، توانایی، توانمندی و 
پاسخگویی مناسب و به موقع توسط شرکت های 
هواپیمایی را از جمله شــروط سازمان هواپیمایی 
کشوری در موافقت با صدور مجوزهای بیشتر در 
مســیرهای داخلی و خارجی در عملیات نوروزی 
امســال عنوان کرد و گفت: چنانچه شرکت های 
هواپیمایی تقاضای افزایش پرواز بیشــتر در بازه 
زمانی مذکور را داشته باشــند، این درخواست از 
سوی سازمان هواپیمایی کشوری مورد اجابت قرار 

خواهد گرفت.
سخنگوی سازمان هواپیمایی کشوری در پاسخ به 
ابهامات مطرح شده در خصوص افزایش پروازهای 
خارجی گفت: پروازهــای خارجی نه تنها افزایش 
نیافته بلکه به دلایل افزایش نرخ ارز و تحولات بازار و 
شرایط کشور ترکیه بعد از وقوع زلزله، در مقایسه با 
مدت مشابه سال گذشته با کاهش مواجه بوده است. 
وی تصریح کرد: تعداد ۲۲۰۰ مجوز پرواز برنامه ای 
و تقویمی توسط سازمان هواپیمایی کشوری صادر 
شده که با مجوز حدود ۲۵۰ پرواز فوق العاده در این 

مسیرها موافقت شده است.

یازرلو با تاکید بر اینکه حفظ و اســتمرار خطوط 
پروازی در ۳۶ مقصــد خارجی برای اقتصاد ملی و 
شرکت های هواپیمایی ضروری است، گفت: علاوه 
بر اســتفاده هموطنان عزیزمــان در این پروازها، 
دانشجویان، موضوعات حوزه درمانی، اقتصادی و 
تجاری نیز مورد توجه قرار دارند. سخنگوی سازمان 
هواپیمایی کشــوری، در خصــوص قیمت بلیت 
هواپیما در ایام نوروز ۱۴۰۲، افزود: قیمت ها کنترل 
شــده و در چارچوب دامنه قیمت های اعلامی و 
مصوب به فروش می رسد. یازرلو به تشریح وضعیت 
بلیت و ناوگان هوایی در آستانه سفرهای نوروزی 
پرداخت و گفت: براساس یافته های بانک جهانی 
و گروه اقدام حمل ونقل هوایی، سرانه هواپیما در 
جهان به ازای هر یک میلیون نفر در جهان ســه 
فروند هواپیما گزارش شــده که این رقم در ایران 

۱.۷ درصد است.
وی با بیــان اینکه این امر بیانگــر کمبود بیش از 
۱۰۰ فروند هواپیما در ســال مورد گزارش است، 
افزود: عدم توسعه یافتگی ناوگان و همچنین عدم 
تناسب با نیاز موجود به ویژه در روزهای اوج سفر 
نمود بیشــتری می یابد. یازرلو، تصریح کرد: عمر 
متوسط ۳۳۵ فروند هواپیما حدود ۲۷ سال است 
و حدود  ۱۷۵ فروند ناوگان فعال عمر متوسط ۲۶ 
سال دارند. سخنگوی سازمان هواپیمایی کشوری 
با بیان اینکه بالا بودن متوسط عمر ناوگان ارتباط 
معکوســی با در دســترس بودن هواپیماها دارد، 
توضیح داد: عمر ناوگان هوایی بین ۱۵ تا ۲۰ سال 
۹۵ درصد، ۲۵ سال ۷۰ درصد و۳۰ سال ۵۵ درصد 
در دسترس است. وی در پاســخ به این شبهه که 
برخی شــرکت های هواپیما عامدانه ناوگان خود 
را زمین گیــر کرده اند، افزود: برای هیچ شــرکت 
هواپیمایی پارک کــردن هواپیما مقرون به صرفه 
نیست. یازرلو خاطرنشان کرد: براساس تقویم هر 
ساله شرکت های هواپیمایی، در ماه های بهمن و 
اســفند، تعداد پروازها به دلیل چک های سنگین 
روی برخی ناوگان هوایی کاهش می یابد و به منظور 
استفاده حداکثری در تعطیلات نوروزی مجددا به 

چرخه پروازی باز می گردد.

نشست مشترک اتاق اصناف و شهردار 
تهران با حضور علیرضا زاکاني، شهردار 
تهران، غلامعلي حداد عادل مشــاور 
عالي مقــام معظم رهبــري، مهدي 
چمران، رئیس شــوراي شهر تهران، 
علي توســطي رئیس و هیئت رئیســه اتاق اصنــاف تهران، 
قاســم نوده فراهاني، رئیس اتــاق اصناف ایران، شــهرداران 
مناطــق ۱۱- ۱۲- ۱۵- ۱۶- -۱۸- ۱۹ تهــران، مدرس زاده 
مشاور شهردار تهران، روســاي اتحادیه هاي صنفي و هیئت 
 امناي بازاریان و اصنــاف تهران در محل ســالن اجلاس این 

اتاق برگزار شد.
در این نشســت که با محوریت هم اندیشــي و همفکري در 
راستاي بررسي و پیگیري مسائل مبتلابه في مابین اصناف و 
بازاریان با برخي مناطق شهرداري تهران برگزار شد، علیرضا 
زاکاني، شــهردار تهران، علي توســطي، رئیس اتاق اصناف 

تهران، مهدي چمران رئیس شوراي شــهر تهران و غلامرضا 
حداد عادل، مشــاور عالي مقام معظم رهبري و قاســم نوده 
فراهانــي رئیس اتاق اصنــاف ایران به ســخنراني پرداخته و 
ضمن بیــان نکته نظرات خــود در خصــوص موضوعات في 
مابین نسبت به همت همه مسئولان صنفي و شهرداري براي 
 مدیریت شهري و خدمت رساني به شهروندان به بهترین شکل 

تاکید کردند.
در جریان این نشست برخي از روســاي اتحادیه هاي صنفي 
به نمایندگي از ســوي دیگر اتحادیه ها ضمن تاکید بر نقش و 
تاثیر فعالیت هاي اصناف براي مدیریت شهري به بیان برخي 
مشــکلات و چالش هاي صنوف تحت پوشــش خود از جمله 
عوارض پسماند، فعالیت دست فروشــان، برگزاري نمایشگاه 
هاي مختلف از سوي شهرداري ها، مشکلات صنوف آلاینده و 
صدور سند آنها به لحاظ انتقال به شهرک هاي صنعتي، تغییر 
کاربري برخي مجتمع ها، چاه هاي جذبــي موجود در بازار، 
مشکلات صنوف حمل و نقل شهري و عوارض هاي سنگین آنها، 
فقدان وجود استاندارد در تابلوهاي شهري به لحاظ زیباسازي 

و موارد متعدد دیگر پرداخته و از شــهردار تهران خواســتار 
رسیدگي به مسائل مطروحه شدند.

در پایان این نشست شهردار تهران با جمع بندي مطالب عنوان 
شده به سوالات روساي اتحادیه هاي صنفي پاسخ هاي لازم را 
ارایه کرده و توافق خود را نسبت به پیشنهاد رئیس اتاق اصناف 
تهران مبني بر تشــکیل کارگروه مشترک في مابین اصناف و 
شهرداري جهت بررسي مشکلات صنوف مختلف اعلام داشت. 
همچنین مقرر شد تمام مطالب از سوي اتاق جمع بندي و براي 

پیگیري و بررسي بیشتر در اختیار شهرداري قرار گیرد.
شهردار تهران با حضور در اتاق اصناف تهران و در جمع روساي 
اتحادیه ها و مسئولان صنفي تهران گفت: در مسیر بازتوزیع 
خدمات شهري و فراهم شدن زیرساخت هاي جدید، اصناف 
صاحب نظر هســتند و شــهرداري فقط بسترسازي مي کند. 
نظام توزیع شهري باید به گونه ایي باشد که مردم راحت باشند 
و اینجاســت که اصناف اهمیت خود را نشان مي دهد و بسیار 

نقش دارد.
علیرضا زاکاني، شهردار تهران تاکید کرد: نیازمند بسترسازي 

و بازتوزیع خدمات هســتیم و این مهم در ســرلوحه کارمان 
است. باید در جهت نوسازي شهر دســت به دست هم دهیم. 
نوسازي و ساخت شهر در مدار درست، مي تواند ما را از آسیب 
هاي بیشتر نجات بدهد و اصناف در این مسیر مي تواند بسیار 
کمک کند. زاکاني با بیان اینکه حال شــهرمان خوب نیست 
تصریح کرد: به شدت دنبال تحول و نگاهي نوین هستیم و این 
هم به همت اصناف و با مشــارکت اصناف در مدیریت شهري 
تحقق پذیر است. ما فقط مقدمات و بستر را فراهم مي کنیم. 
اصناف باید با مدیریت شهري مشــارکت فعال داشته باشد تا 
 بتوانیم تهراني با هویت جدیــد در معماري، اقتصادي، علمي 

و ورزشي بسازیم.
وي ادامه داد: مدیریت شهري فراز و نشیب هایي را تا به امروز 
داشــته اما در جایي که نقطه اتکال مردم و اصناف باشد قرار 
نگرفته؛ لذا نقطه آغاز خدمت باید در جهت کسب رضایتمندي 
مردم و تلاش براي پیشرفت شهر باشد تا شهروندان از حضور 
در شهر احساس رضایت کنند. زاکاني گفت: بر همین اساس 
در مدیریت شهري از سوي مجموعه شهرداري، جلب مشارکت 
مردمي و کاهــش فاصله این مهم، کاهــش حداکثري فاصله 
تصمیم و عمل، جامعیت و ابعاد مختلــف کار و در آخر ثبات 
اعتباري مدیریت شــهري را در برنامه هــاي خود گنجانده تا 

برمحیط مسلط باشد و آن را اداره کند.
وي تاکید کرد: در کنار مسئولیت پذیري و مشارکت به شدت 
دنبال تحول هســتیم؛ لذا بــر آنیم با بهره منــدي از نوآوري 
و خلاقیــت، تحقق تحول مورد نظر را ســرعت بخشــیم و با 
مولدسازي امکانات، فراهم کردن بسترهاي لازم و استفاده از 
تمام ظرفیت هاي شهر فاصله رسیدن به افق ۱۴۲۰ را کاهش 
دهیم. زاکاني تصریح کرد: بار مشکلات شهر سنگین است و نیاز 
به کمک داریم. حمل و نقل عمومي ۵۰۷ هزار میلیارد تومان 
هزینه نیاز دارد که از صفر شــروع شود. اگر بخواهیم با بودجه 
دولتي مشــکلات را حل کنیم ممکن اســت ۱۰۰ سال طول 

بکشد. بودجه دولتي و عوارض، کمکي به ما نمي کند.
شهردار تهران در توضیح چهار تحول ساختاري مورد نظر بیان 
کرد: تحول مدیریت شــهري و تبدیل آن از یک نهاد خدماتي 
صرف به یک نهــاد خدمتگزار، تحول کالبــدي همه جانبه و 
ساختاري شهر در راستاي نوسازي آن در همه ابعاد، تحول نرم 
افزاري ناظر بر مشارکت مردم و تحول فناوري شهر که بر اساس 

آن تهران به یک شهر فناور تبدیل شود.

زاکاني در پایان تصریح کرد: براي تحقق برنامه ها و تحول در 
ساختار شهرمان به اصناف نیازمند هستیم تا دست به دست هم 
دهیم و تهران را زیبا و بهتر بسازیم. این شهر زیبنده شهروندان 
نیست و باید آن را از نو بسازیم و این مهم شدني است. مي توان 
از صرفه جویي سوخت هزینه این بازسازي و نوسازي ساختار 
و زیرسازهاي شــهر را از دولت گرفت. پول به اندازه کافي در 
کشور اســت فقط باید همت کنیم و با همکاري همدیگر کار 

را انجام دهیم.
رییس اتاق اصناف تهران در نشست خبری نیز گفت: نمایشگاه 
بهاره امســال با تخفیف ۵ تا ۳۰ درصدی از ۱۷ تا ۲۶ اسفند از 
ساعت ۱۰ تا ۲۲ در ۵ نقطه تهران برگزار می شود. علی توسطی 
اظهار کرد: به دلیل شرایط کرونا چند سالی نمایشگاه های بهاره 
برگزار نشده بود؛ همچنین به دلیل تحریم ها، شرایط اقتصادی 
برخی مشاغل مناسب نیســت اما اصناف به صورت مویرگی 
توانسته اند نیازهای خانواده ها را برطرف کنند و دوران کرونا و 
تحریم را گذراندیم. رئیس اتاق اصناف تهران افزود: امسال سال 
خوبی برای برخی اصناف و تولیدکنندگان خرد نبود، با این حال 
به صورت مســتقیم برخی محصولات تولیدکنندگان خرد را 

اصناف به صورت مستقیم به مردم عرضه می کنند.
وی ادامه داد: نمایشگاه های بهاره امسال در ۵ نقطه تهران شامل 
پارک ارم، مصلی امام خمینی )ره(، حکیمیه، بوستان ولایت و 
فرهنگسرای خاوران برگزار می شود. اگر نمایشگاه های بهاره 
برگزار نمی شد، با تشدید دستفروشی در پیاده رو های خیابان ها 

مواجه می شدیم که در شأن ایرانیان نیست.
توسطی با بیان اینکه این نمایشگاه همزمان با نیمه شعبان کار 
خود را آغاز خواهند کرد، گفت: بنابراین نمایشگاه های بهاره از 
۱۷ تا ۲۶ اسفند به مدت ۱۰ روز و از ساعت ۱۰ صبح تا ۲۲ شب 
فعالیت خواهند داشت. وی بیان کرد: تعداد غرفه های در نظر 
گرفته شده نسبت به سال های قبل کمتر است و این تصمیم 
با توجه به وضعیت واحدهای صنفی در شــب عید اتخاذ شده 
تا در این ایــام واحدهای صنفی نیز بتوانند فعالیت مناســبی 

داشته باشند.
توسطی اظهار کرد: در این نمایشگاه کالاهایی مانند پوشاک، 
کیف و کفش، مواد غذایی، مواد شوینده، خشکبار، کالای تنظیم 
بازار شــب عید و غیره عرضه می شود و بازرسان جهت نظارت 
بر فعالیت آنها به طور تمام وقت در نمایشگاه ها حضور خواهند 
داشــت. رئیس اتاق اصناف تهران تصریح کرد: اگر غرفه ای از 
قیمت های تعیین شده تخطی کند، با همکاری پلیس اماکن 
اقدام به جریمه و پلمب واحد صنفی می کنیم. وی با بیان اینکه 
شورای تأمین استان اواخر بهمن به ما مجوز برگزاری نمایشگاه 
را داد، گفت: کالاهای مختلف در این نمایشگاه ها با تخفیف ۵ تا 

۳۰ درصدی عرضه خواهد شد.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

شهردار تهران: در نوسازي و تحول نيازمند اصناف هستيم

تخفیف ۳۰ درصدی کالا در نمایشگاه های بهاره 

افزایش ۳۵ درصدی نرخ شستن فرش و مبل ها

مراقب ضرر ناگهانی در خرید وفروش دلار باشید 

صدور مجوز ۶۰۰ پرواز فوق العاده برای نوروز

تامین ۱۰۰ هزار تن خرما برای ماه رمضان تقاضایي براي خرید پارچه نیست
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فناوری و 
اطلاعات

برخورد شدید با گران فروشان تلفن همراه
مدیرکل دفتر صنایع لوازم خانگی و اداری وزارت صنعت، معدن و تجارت گفت که 
با گران فروشان بازار موبایل به شدت برخورد می شود و در صدد هستیم این امکان را 
فراهم کنیم تا خریداران متضرر مابه التفاوت را از فروشنده دریافت کنند. از حدود 
۲ هفته قبل نوسانات شدید قیمت در بازار تلفن همراه مشاهده شد. این نوسانات 
که به دلیل مسائل مربوط به نرخ ارز بود، باعث شد برخی از فروشندگان تلفن همراه 
روی موج نوسانات سوار شده و گوشی ها را با قیمت بالا به مردم بفروشند. در این 
زمینه، مدیرکل دفتر صنایع لوازم خانگی و اداری وزارت صمت در گفت وگو با ایرنا 

از برخورد شدید با این افراد خبر داد.
»محسن شکراللهی« اعلام کرد: خریدارانی که گوشی با قیمت گران تر از بازار به 
آن ها فروخته شده است، می توانند شکایت خود را به ثبت برسانند و این بخش در 
صدد است تا مابه التفاوت از طریق فروشنده به خریدار پرداخت شود. وی گفت: 
مشخص بودن فرایندهای مربوط به واردات و ترخیص تلفن همراه، شفافیت این 
بازار به واسطه سامانه »افق«، ضوابط قیمت گذاری و همچنین اجباری بودن درج 
برچسب قیمت روی کالا، همگی باعث شــده بازار تلفن همراه یک بازار شفاف و 

روشن باشد.
این مقام مســوول افزود: ما ۲ نوع رفتار در بازار داریم؛ یک نوع رفتار در راستای 
همراهی با کشور است به شکلی که شــرکت ها در فضای عمومی کشور و زمانی 
که مشکلاتی در تامین ارز وجود داشت کمک حال اقتصاد بودند و با هماهنگی و 
تعامل با وزارت صمت اقدامات خود را انجام دادند تا به این واسطه هم قیمت گذاری 

درست انجام ششده و هم اجحافی در حق مصرف کننده انجام نشود.
وی خاطرنشــان کرد: اکنون یک سری از شــرکت های خوب توزیع کننده تلفن 
همراه با واردکنندگان تلفن همراه و وزارت صمت کاملا هماهنگ هســتند و به 
بازار کمک می کنند. شکراللهی بیان داشت: اما در مقابل تعدادی شرکت هستند 
که پا را از قوانین فراتر گذاشته اند و اقدامات ناپسندیده ای انجام داده و به وضوح 

گرانفروشی کرده اند.
وی ادامه داد: ما به عنوان دفتر تخصصی این حوزه با ارســال نامه ای به سازمان 
حمایت از مصرف کنندگان و تولیدکنندگان درخواست کردیم کسانی که در بازار 
تلفن همراه، خارج از ضوابط قیمت گذاری و درصدهای ســود مشخص کالا را به 
خریدار فروخته اند، توسط بازرسی مورد بررسی قرار دهند و گزارشی برای ما ارسال 
کنند. پس از آن با متخلفین در این حوزه برخورد جدی خواهد شــد تا ما شاهد 
اجحاف در حق مصرف کننده نباشیم. شکراللهی اظهار داشت: در صدد طراحی 
سازوکاری هستیم تا اگر طبق فاکتورها مشخص شد مصرف کننده متضرر شده، 

فروشنده مابه التفاوت را به خریدار عودت دهد.
مدیرکل دفتر صنایع لوازم خانگی و اداری وزارت صمت تاکید کرد: اکنون سامانه 
۱۲۴ برای رصد قیمت تلفن همراه و لوازم خانگی توسعه داده شده تا بتوان قیمت 
روز را رصد کرد. اگر کالایی با قیمت بیشتر از قیمت اعلامی این سامانه به فروش 
رسیده باشد، خریدار می تواند با این ســامانه تماس گرفته و شکایت خود را ثبت 
کند. پس از ثبت شکایت سازمان حمایت و بازرسی های استان به این مساله ورود 

خواهد کرد.
وی درباره چگونگی برخورد با متخلفان نیز گفت: طبق بررسی هایی که در حال 
انجام است، اگر تخلفی انجام شده باشد، فرد خاطی به طور حتم جریمه می شود، 
ضمن اینکه وزارت صمت در حال تدوین برنامه ای برای رتبه بندی واردکنندگان و 
فروشندگان زیست بوم تلفن همراه است و اگر فروشنده ای تخلف کند، این تخلف 
در رتبه بندی وی تاثیرگذار می شود. شــکراللهی افزود: هنوز برآوردی از حجم و 
تعداد شرکت هایی که این تخلف را انجام داده اند به دست نیامده است و زمانی که 

بررسی ها به پایان برسد به طور حتم به مردم اعلام خواهیم کرد.

وزیر ارتباطات در روز درختکاری، نهال غرس کرد
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات به مناسبت روز درختکاری با حضور در محوطه 
ستاد وزارت ارتباطات، یک نهال غرس کرد. به گزارش وزارت ارتباطات و فناوری 
اطلاعات، عیســی زارع پور، وزیر ارتباطات و فناوری اطاعات صبح روز دوشنبه 
همزمان با روز درختکاری باهدف ترویج درختکاری و تأکید بر اهمیت حفاظت از 

محیط زیست، یک نهال غرس کرد.
در این مراسم محمود لیائی، معاون وزیر، رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل شرکت 
ملی پست؛ محمد خوانســاری، معاون وزیر و رئیس ســازمان فناوری اطلاعات 
ایران؛ علی اصغر انصاری، معاون برنامه ریزی و نظارت راهبردی ارتباطات و فناوری 
اطلاعات، هادی اصلان زاده، معاون توسعه سرمایه انسانی و مدیریت منابع؛ سید 
محمد رضوی زاده، رئیس پژوهشگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات؛ مصطفی اشرف، 
مشــاور وزیر و مدیرکل دفتر وزارتی؛ علی بحرینی، رئیس مرکز بازرسی، نظارت 
مدیریتی و پاسخگویی به شکایات؛ محمد احسان خرامید، مشاور وزیر و رئیس 
مرکز روابط عمومی و اطلاع رســانی وزارت ارتباطات و جابر قلیان، دبیر شورای 
فرهنگی وزیر ارتباطات را همراهی کردند. در پایان این مراســم وزیر ارتباطات 

پس از غرس درخت با اهدای شاخه گل از جمعی از باغبانان تقدیر و تشکر کرد.

استفاده ۱۱ میلیون کاربر از خدمات پنجره ملی خدمات 
دولت هوشمند

معاون رییس سازمان فناوری اطلاعات ایران، ویژگی کلیدی پنجره ملی خدمات دولت 
هوشمند را ارائه خدمات با یک بار احراز هویت دانست و گفت: حدود ۱۱ میلیون کاربر از 

شهریور ماه تا کنون از خدمات این پنجره استفاده کرده اند.
به گزارش سازمان فناوری اطلاعات ایران، »جواد موحد« معاون دولت الکترونیکی سازمان 
فناوری اطلاعات در همایش »معماری پنجره واحد خدمات هوشــمند دانشگاهی« با 
اشاره به این که همه گیری کرونا یکی از اصلی ترین محرک های پیشرفت خدمات دولت 
الکترونیکی طی دو سال گذشته بود، اظهار داشت: محرک های دیگری نظیر رشد تصاعدی 
فناوری های نوظهور، افزایش انتظارات مردم، تغییرات جمعیتــی و لزوم ایجاد عدالت 
دسترسی به خدمات دولتی نقش بسزایی را در رشد و پیشرفت دولت الکترونیکی در سطح 
دنیا داشته اند؛ از این رو در نقشه راه کشورهای زیادی از جمله ژاپن و سنگاپور و کشورهای 

منطقه، پنجره ملی خدمات یکی از پروژه های مهم دولت ها به شمار می رود.
وی افزود: به طور کلی دستگاه ها در برابر تغییر از خود مقاومت نشان می دهند، اما وجود 
محرک های اجتماعی مانند افزایش جمعیت، وضعیت اقتصادی، نیروی کار و محرک های 
فناوری و برخی موارد دیگر، آن ها را وادار به پذیرش اصلاحات و بازمهندســی فرآیندها 
می کنند. معاون رییس سازمان فناوری اطلاعات با اشاره به اینکه تحویل خدمات، خط 
مشی گذاری و تصمیم گیری، پردازش و عملیات، تنظیم گری و اجرا، نیروی کار، حوزه های 
ماموریت دولت ها به شمار می روند، گفت: در این میان، آینده دولت هوشمند در ایران در 
حوزه تحویل خدمات به سمتی پیش می رود که ارائه خدمت در آینده نزدیک مبتنی بر 
فناوری های جدید بایستی متحول شــود. در حوزه خط مشی گذاری نیز موضوع دولت 
پیش بینی کننده با استفاده از کلان داده ها و تحلیل سناریو مبتنی بر هوش مصنوعی مطرح 
است. این موارد در طراحی دولت هوشمند مدنظر وزارت ارتباطات است و در دستور کار 
قرار گرفته است. معاون دولت الکترونیکی، با بیان اینکه امارات متحده عربی و عربستان در 
منطقه از جمله کشورهایی هستند که در حال راه اندازی پنجره واحد خدمات هستند که 
این امر نقش اساسی در ایجاد رضایت شهروندان از ارائه خدمات دولت ها داشته است. وی 
خاطرنشان کرد: ویژگی کلیدی پنجره ملی خدمات دولت هوشمند، ارائه خدمات با یک بار 
احراز هویت و ورود یکپارچه به سامانه های دستگاه ها اجرایی و نهادهای عمومی است و در 
حال حاضر ۹۵ درصد دستگاه ها به این پنجره ملی خدمات دولت هوشمند متصل هستند و 

۱۱ میلیون کاربر نیز از شهریورماه تاکنون از خدمات این پنجره استفاده می کنند.

اخبار

رئیــس ســازمان فنــاوری 
اطلاعــات گفت: بســته های 
تشویقی برای خدمات پستی 
مدنظر قرار گرفته و براساس 
تعامل صورت گرفته شرکت 
پست ۲۰ درصد به کسب و کارهای داخلی در راستای 
ارسال مرسولات تخفیف خواهد داد. به گزارش ایسنا، 
جلســه بررســی آیین نامه حمایت از کسب و کارهای 
اقتصــاد دیجیتال با حضــور فاطمه قاســم پور-عضو 
کمیسیون اجتماعی- و فاطمه رحمانی -نماینده مردم 
مشهد و کلات- و همچنین جمعی از مسئولان وزارتخانه 
های ارتباطات و فناوری اطلاعات، اقتصاد و امور دارایی 
و صمت و برخی صاحبان کســب و کارهــای مجازی 

برگزار شد.
در این جلسه، محمد خوانساری- معاون وزیر ارتباطات 
و رئیس ســازمان فناوری اطلاعات- در گزارشی ابعاد 
آیین نامه حمایت از کسب و کارهای اقتصاد دیجیتال 
را تشــریح کرد و گفت: براســاس این آیین نامه وزارت 
ارتباطات تکالیفــی را برعهده دســتگاه های مختلف 
گذاشته است. وی با اشاره به برخی تکالیف دستگاه های 
اجرایی درباره حمایت از کسب و کارهای فضای مجازی 
اظهارکرد: این وزارتخانه انجام مکاتبات به منظور معرفی 
نماینده تام الاختیار با کلیه وزرای دستگاه های دارای 
تکلیف را مدنظر قرار داده و تاکنون ۱۰ جلسه به صورت 

منظم با نمایندگان معرفی شده برگزار کرده است.
خوانساری با بیان اینکه تدوین شــاخص های ارزیابی 
سکوهای مشمول و برگزاری فراخوان و ارزیابی و معرفی 
سکوهای مشــمول از جمله نکات آیین نامه فوق است، 
گفت: براساس این آیین نامه سایت ۱۶۴۹ راه اندازی و 
مرکز تماسی در این بخش مستقر شده است. همچنین 
تاکنون ۳ جلسه برای تدوین دستورالعمل ارسال پیامک 
تبلیغاتی و استفاده از ظرفیت کانون های تبلیغاتی برگزار 
شده است. علاوه بر این جلسات متعددی میان هر یک از 
دستگاه ها با سکوهای مشمول داوطلب، اجرای پایلوت 

تکالیف مربوطه انجام شده است.
معاون وزیر ارتباطات و رئیس سازمان فناوری اطلاعات 
در ادامه با اشاره به شناسایی سکوها و سطح بندی آنها 

در آیین نامه فوق اظهار کرد: پیرامون این مبحث بانک 
مرکزی با همــکاری وزارت امور اقتصــادی و دارایی از 
طریق شرکت های ارائه دهنده خدمات پرداخت بانک 
ها، خدماتی نظیر پرداخت مستقیم، حساب امانی، کیف 
پول الکترونیک را در اختیار ســکوها قــرار خواهد داد. 
همچنین در این بخش موضوع فراهم نمودن پرداخت 
مبتنی بر ریــال دیجیتال مدنظر اســت. در این بخش 
نسخه آزمایشی آماده شــده و در حال گذراندن مراحل 
تست برای نســخه عملیاتی است. همچنین بانک های 
ملی، ملت و تجارت به صورت پایلوت این موضوع را در 

اپلیکیشن های خود پیاده کرده اند.
وی در ادامه با اشاره به تکالیف سازمان صداوسیما جهت 
حمایت از توسعه ســکوهای داخلی گفت: صداوسیما 
به واســطه آیین نامه فوق، موظف است تبلیغ و معرفی 
ســکوهای مشــمول را مدنظر قرار دهد، همچنین در 
این آیین نامه مقرر شــده انتقال کلیه تعاملات سازمان 
صداوسیمای ایران با مردم در سکوهای داخلی مدنظر 
قرار گیرد که این مسئله به نسبت خوبی انجام شده و اما 

در برخی موارد به طول انجامیده است.
خوانساری با اشاره به همکاری وزارت ارتباطات با شرکت 
ملی پست در راستای حمایت از کسب و کارهای فضای 
مجازی گفت: در این راستا بســته های تشویقی برای 
خدمات پســتی مدنظر قرار گرفته و براســاس تعامل 
صورت گرفته شرکت پست ۲۰ درصد به کسب و کارهای 

داخلی در راستای ارسال مرسولات تخفیف خواهد داد.
در این جلســه، فاطمه قاســم پور -عضو کمیســیون 
اجتماعی مجلس- اظهار کرد: یکی از مسائلی که در حال 
حاضر کسب و کارهای خرد و مشاغل خانگی با آن درگیر 
هستند، بسترهای فروش و تبلیغات در فضای مجازی 
است که با نوســانات تصمیم گیری های صورت گرفته 
در زمینه فضای مجازی، این کسب و کارها بالا و پایین 
می شوند. اخیراً دولت برای حمایت و ساماندهی کسب 
و کارها در فضای مجازی آیین نامه ای طراحی و تصویب 
کرده که متاســفانه بدون دقت نظر کارشناسی صورت 
گرفته و نتوانسته رافع مسائل باشد. ضمن آن که فعالان 
این عرصه و صاحبان کســب و کارها هم از آن استقبال 

نکرده اند.
وی با اشاره به برخی از مهم ترین مسائل کسب و کارها گفت: 
تأمین زیرســاخت پایدار و مطمئن، تدوین سازوکارهای 
شفاف حمایت از حقوق مشــتریان، طراحی فرآیندهای 

مشخص مربوط به اخذ مالیات، ســازوکارهای حفاظت از 
حریم خصوصی کاربران و حمایت و تسهیل فعالیت شاغلین 

آزاد برخی از مسائل این کسب و کارهاست.
قاسم پور خاطرنشان کرد: آیین نامه دولت اگرچه سعی 
کرده دغدغه های فعالان کسب و کار اقتصاد دیجیتال را 
رفع کند اما نیازمند بازنگری کلی و اصلاحات متعددی 
است که تاکنون در جلسات کمیسیون اجتماعی به این 
موارد پرداخته ایم. در حال حاضر هم مقرر شــد نکات و 
ملاحظات اصلاحی توســط مرکز پژوهش های مجلس 
تکمیل شــده و در تعامل بــا وزارت خانه های مربوطه 

اصلاحات لحاظ شود.
طبق اطلاعات سایت خانه ملت، فاطمه رحمانی-عضو 
کمیسیون اجتماعی مجلس شــورای اسلامی- در این 
جلسه  با بیان اینکه وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات 
نقش محوری را در این بخش ایفا می کند، تصریح کرد: 
طبق گفت وگوهایی که با صاحبان کسب و کارها داشته 
ایم، آنها تاکید داشتند که این آیین نامه مسائل ما را رفع 
نمی کند، همچنین صاحبان کســب و کارهای مجازی 
تاکید داشتند که تنها ارائه تسهیلات به آنها نمی تواند در 
این بخش پیشران باشد. وی با بیان اینکه با این آیین نامه 
وضعیت کســب و کارها تغییر چندانی نداشــته است، 
گفت: نگاه ما همواره بر این اساس است که از این سکوها 

در حوزه اقتصاد حمایت شود.
در ادامه این جلسه ایمان تهرانی، مدیر گروه کسب و کار 
مرکز پژوهش های مجلس با اشاره به آیین نامه حمایت 

از کسب و کارهای اقتصاد دیجیتال، گفت: این موضوع 
بســیار حائز اهمیت اســت و به همین دلیل به ۳ دفتر 
مرکز پژوهش های مجلس ارجاع داده شــده است. این 
آیین نامه با ارائه یکسری تسهیلات قرار است مشکلات 
برخی سکوهای خاص را برطرف کند؛ با در نظر گرفتن 
این مسئله باید گفت این آیین نامه رافع مشکلات کسب 
و کارهای فضای مجازی نیست. همچنین ظاهراً قبل از 
اینکه این آیین نامه تدوین شــود، مشاوره لازم صورت 

نگرفته است.
ایمانی با بیان اینکه مشکل کسب و کارهای فضای مجازی 
تنها تسهیلات نیســت، گفت: این در حالی است که تنها 
مشکل کسب و کارها در آیین نامه فوق، مسئله تسهیلات 
بوده است. وی ضمن انتقاد از ارزیابی صورت گرفته در این 
آیین نامه گفت: بنده باید تاکید کنم که کسب و کارهای 
دیجیتال، زیرساخت و اینترنت می خواهند، لذا این آیین 
نامه نشان می دهد که دولت در زمینه اقتصاد دیجیتال به 

نتیجه گیری مناسبی دست پیدا نکرده است.
در ادامه این جلســه موســوی، فعال حوزه کارآفرینی 
اجتماعی گفت: اصولاً نام کارآفرینی اجتماعی در کشور 
شنیده نشده و ما مصوبه ای در این بخش نداریم، اینکه به 
سکوهای داخلی اعتماد لازم صورت نمی گیرد، دلیلش 
این است که بسیاری از صاحبان این کسب و کارها تاکید 
دارند که مشتریان شان حاضر نیســتند به این سکوها 
وارد شوند که ما باید بستری برای انتقال مشتریان به این 

سکوها پیش بینی کنیم.

خوانساری، معاون وزیر ارتباطات خبر داد:

تخفیف ۲۰ درصدی پست به کسب و کارهای داخلی 
امکان پرداخت با ریال دیجیتال در کسب و کارهای اینترنتی داخلی
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توافقنامــه همکاری مشــترک میــان معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری و شرکت 
سرمایه گذاری تأمین اجتماعی امضا شد. در توافق نامه 
ســه جانبه ای که میان معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاســت جمهوری، وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی و شرکت سرمایه گذاری تامین اجتماعی)شستا( 
منعقد شــد، »مشــارکت در تأســیس صندوق های 
سرمایه گذاری«، »تعریف پروژه های کلان دانش بنیان«، 
»رفع نیازهای صنعتی به ویژه ارزبر، گلوگاهی و راهبردی 
کشور با محوریت نیازهای هلدینگ ها و شرکت های تابعه 
و وابسته با ایجاد کنسرسیوم های تخصصی دانش بنیان« 

مورد توجه قرار گرفته است.
مبلغ تعریف پروژه هــا در طی دوره ایــن توافق نامه به 
میزان هدف ۴۰۰۰۰ میلیارد ریال تعیین شده است که 
با انعقاد قراردادهای مجزا اختصاص می یابد.صندوق های 
سرمایه گذاری در سال اول اجرای توافقنامه پس از طی 
تشریفات قانونی و قراردادی با سرمایه ۲۰هزار میلیارد 
ریال و بهره مندی از بند ت ماده ۱۱ قانون جهش تولید 
دانش بنیان پس از اخذ مجوزهای لازم تأسیس می شوند.

روح الله دهقانــی معــاون علمــی، فنــاوری و اقتصاد 
دانش بنیان رییس جمهوری در این مراسم که با حضور 
ســید صولت مرتضوی وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی، 
ابراهیم بازیان مدیرعامل شســتا و جمعــی از فعالان 
شرکت های فناور و دانش بنیان زیرمجموعه این هلدینگ 
برگزار شــد، نقش این مجموعه به عنوان یک شــرکت 
پیشران در توســعه اقتصاد دانش بنیان اشــاره کرد و 
گفت: اقتصاد دانش بنیان، مبتنی و متکی بر دارایی های 
نامشهود است. نگاه به شرکت های برجسته کنونی دنیا 

نشــان می دهد بعضا ۱۰۰ تا ۱۲۰ درصــد از ارزش این 
شــرکت ها مبتنی بر دارایی های نامشهودشان استوار 

است.
دهقانی، با بیان مثالی، به تبیین اهمیت حلقه های پایین 
و شرکت های کوچک در زنجیره ارزش افزوده پرداخت و 
گفت: معدن بزرگ سنگ آهن شامل چند ده هکتار زمین، 
صدها تجهیز صنعتی، چند هزار نیروی کار و ابعاد گسترده 
است که چندین هزارتن کنسانتره آهن را استخراج و با 
قیمتی پایین عرضه می کند. در پایین دســت زنجیره 
ارزش این صنعت، یک مجموعه دانش بنیان، در فضایی 
کم تر از چند هزار متر، ایمپلنت های دندانی را تولید می 
کند که ارزش افزوده چند هزار برابری را از همان منبع 
خام ایجاد می کند. این مثال نشان دهنده ضرورت وجود 
شرکت های دانش بنیان و نوآور در زنجیره ارزش صنایع 
برای خلق ارزش افزوده و اشتغال واقعی و تخصصی است.

رییس بنیاد ملی نخبگان، با بیان این که دنیا به این باور 
رسیده است که اقتصاد امروز مبتنی بر دانش، فناوری و 
نوآوری است، افزود: اگر کشوری می خواهد به توسعه و 
پیشرفت برسد، ناگزیر از ورود دانش و فناوری به اقتصاد 
است . اما چرا کشور ما نسبت به سایر کشورها در اقتصاد 
دانش بنیان مزیت دارد و می تواند در اقتصاد دانش بنیان 
فرصت آفرین باشــد؟ باید بپذیریم که در زیرســاخت 
و تجهیزات، نسبت به کشورهای پیشــرفته توانمندتر 
نیستم، در حوزه سرمایه گذاری نیز حجم سرمایه گذاری 

کشورمان در اقتصاد دانش بنیان با کشورهای توسعه یافته 
قابل مقایسه نیست. اما در حوزه نیروی انسانی و مغزافزار 
دارای مزیت نسبی فوق العاده ای هستیم. نیروی انسانی 
ارزان تر، ضریب هوشی بالاتر و البته انگیزه مندی بالا تنها 
بخشی از ظرفیت مغزافزاری کشورما است. ضمن این که 
از تعداد بسیار بیش تری نیروی انسانی دانش آموخته در 
رشــته های تحصیلی و تخصص های مختلف برخوردار 
هستیم. وی ادامه داد: اگر این مزیت را به خوبی بشناسیم 
و از آن بهره بجوییم می توانیم پیشــروان اقتصاددانش 

بنیان در دنیا باشیم.
معــاون علمــی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیــان 
رییس جمهوری با اشــاره به نقش شرکت های بزرگ در 
حمایت از ایجاد ارزش افزوده توسط شرکت های دانش 
بنیان گفت: حجم قابل توجهی از اقتصاد ما دولتی است 
و اگرچه بخش خصوصی، تا حــد قابل توجهی به حوزه 
اقتصاد دانش بنیان ورود کرده، اما بخش دولتی که سهم 
عمده ای از سرمایه گذاری های کلان را دارد، در شرایط 
کنونی در سرمایه گذاری های کلان توانمند نیست؛ پس 
برای شکل گیری اقتصاد دانش بنیان و سرمایه گذاری 
برای کمک به اســتقرار این اقتصاد، شرکت هایی مانند 
»شســتا« را نیاز داریم که با سرمایه گذاری های عمده و 
گسترده، لوکوموتیو اقتصاد دانش بنیان را به پیش ببرند. با 
سرمایه گذاری های خرد و استارتاپی، اقتصاد دانش بنیان 
شکل نمی گیرد گرچه ممکن است اشتغال  ایجاد شود، 

اما تحقق این اقتصاد به وجود پیشران های قدرتمندی 
همچون شستا نیاز دارد.

معاون علمی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیان رییس 
جمهــوری، بزرگ تریــن حمایــت از دانش بنیان ها را 
ایجاد بازار گســترده و واقعی برای محصولات و خدمات 
دانش بنیان دانست و گفت: شستا این قابلیت را دارد که در 
حلقه های پایین دستی زنجیره ارزش، سرمایه گذاری های 

پرتعداد و گسترده انجام دهد.
منصور نکویی نیا مدیرعامل و رییس هیئت مدیره شرکت 
دارویی تیپیکو در مراســم رونمایــی محصولات دانش 
بنیان دارویی، به تلاش این مجموعه در ارتقای سلامت 
و خودکفایی در تولید فرآورده های دارویی و مواد موثره 
راهبردی اشــاره و عنوان کرد: در شــرکت تیپیکو و در 
راستای تامین امنیت دارویی کشور، ۴۹ محصول ایرانی را 
برای بار نخست در کشور به تولید رساندیم که مجوزهای 
لازم تولید را دریافت کرده اند؛ از این میان، ۲۸ محصول 
تولیدشده جزو محصولات راهبردی به شمار می روند که 
از این تعداد، ۱۹ محصول تا کنون رونمایی شده اند. امروز 
نیز ۹ محصول کاملا راهبردی شامل ۴ فرآورده دارویی و 

۵ ماده موثره دارویی معرفی و رونمایی شد.
نکویی ادامه داد: در راستای تامین مواد موثره و داروهایی 
که مورد نیاز کشــور اســت، تلاش داریم نقاط کلیدی 
ســلامت را هدف قرار داده و داروهــای راهبردی را که 
ارزبری زیادی دارد و برای کشور حیاتی است، به تولید 
برسانیم و به بازارهای فراتر از مرزهای ایران عرصه کنیم. 
به گفته مدیرعامل تیپیکو، کتامین یکی از داروهای مهم 
و حیاتی در بیهوشی بود که آبان ماه سال جاری وارد بازار 

شد و نیاز کشور را تامین کرد.

دبیر انجمن واردکنندگان تلفــن همراه، تبلت و لوازم 
جانبی گفت: در حال حاضر مقرر شده همه موبایل های 
زیر ۶۰۰ دلار با ارز تالار دوم مرکز مبادله ارز و طلا وارد 
شود، اما هنوز موبایل های بالای ۶۰۰ دلار با ارز حاصل 

از صادرات خود وارد می شوند.
مهدی عبقری بــا بیان اینکه بعد از آغــاز به کار مرکز 
مبادله ارز و طلا مقرر شــد موبایل های زیر ۳۰۰ دلار 
با ارز نیمایی، ۳۰۰ تا ۶۰۰ دلار بــا ارز تالار دوم مرکز 
مبادله و بالای ۶۰۰ دلار با ارز حاصل از صادرات خود 
وارد شود، گفت: اما انجمن موبایل طی نامه ای از بانک 
مرکزی خواســت همه موبایل ها با ارز تالار دوم مرکز 
مبادله وارد شود که فعلا موافقت شد همه موبایل های 
زیر ۶۰۰ دلار با ارز تالار دوم مرکز مبادله ارز و طلا وارد 
شود. اما هنوز موبایل های بالای ۶۰۰ دلار با ارز حاصل 
از صادرات خود وارد می شــوند و در این رابطه تصمیم 

جدید گرفته نشده است.
وی با اشاره به اختلاف قیمت بیش از ۱۰ هزار تومانی 

نرخ ارز تالار دوم مرکــز مبادله با ارز نیما، تصریح کرد: 
ما این وعده را می دهیم که اگر ســه تقاضای انجمن از 
بانک مرکزی شامل تخصیص ارز تالار دوم مرکز مبادله 
به تمام موبایل ها، حذف ارز حاصــل از صادرات خود 
برای موبایل های بالای ۶۰۰ دلار و تسهیل در تخصیص 
و تامین ارز در تالار دوم مرکز مبادله اجرا شــود، بازار 
رقابتی ایجاد می شود و قیمت موبایل در بازار با تغییر 

ارز نیمایی به ارز مرکز مبادله، افزایش نخواهد یافت.
به گفته دبیر انجمــن موبایل، اگر تامین ارز تســریع 
شود، شــرکت های واردکننده موبایل به دلیل رقابت 
بالا، حداقل سود، یعنی ســه تا چهار درصد، دریافت 
می کنند. اما در حال حاضر به دلیــل تاخیر در تامین 
ارز واردکنندگان ممکن اســت تا ســقف ۱۸ درصد 
که ســود قانونی اســت را دریافت کنند. بنابراین اگر 
درخواســت های واردکنندگان برآورده شــود، شاهد 

افزایش قیمت موبایل نخواهیم بود.
وی همچنین درباره مشــکلاتی کــه تخصیص ارز با 

نرخ های مختلف به موبایل های متفاوت ایجاد می کند، 
گفت: دریافت ارز نیمایی به سختی و در نهایت با کارمزد 
میسر می شد. همچنین تفاوت نرخ ارز برای موبایل های 
زیر ۳۰۰ دلار و بالای آن و همچنین بین ۳۰۰ تا ۶۰۰ 
دلار و بالای ۶۰۰ دلار، مشکلاتی در نرخ گذاری برای 
شرکت ها و عمده فروشان ایجاد می کند. از طرف دیگر 
تفاوت نرخ ارز ممکن است مفسده ایجاد کند و همچنین 
ممکن است فرصت طلبان موبایلی که با ارز نیمایی وارد 

شده را قاچاق معکوس کنند.
از دوم اسفند ماه مرکز مبادله ارز و طلای ایران بر اساس 
مصوبه شــورای پول و اعتبار فعالیت رسمی خود را در 
حوزه معاملات ارزی )اسکناس و حواله( آغاز کرد. در 
مرحله نخســت تالار ارز خدماتی و تالار حواله در آن 

گشایش شده است.
با راه اندازی این مرکز اعلام شد که منابع لازم ارزی از 
محل صادرات شــرکت های صنایع پتروشیمی، مس، 
معادن، فولاد، پالایش نفت، قیر و سایر صادرکنندگان 

در تالار حواله ارزی مرکز مبادله ارز و طلای ایران تامین 
و جهت فــروش به واردکنندگان عرضه می شــود. اما 
تامین ارز بابت واردات دارو، لوازم و تجهیزات پزشکی و 
کالاهای اساسی همچنان با نرخ ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومان 

بر بستر سامانه نیما کماکان ادامه خواهد یافت.
نرخ معاملات ارزی در مرکز مبادله ارز و طلای ایران در 
دو تالار نقد و حواله ارز بر مبنای منابع و مصارف ارزی 
کشور و بر اساس متغیرهای بنیادی اقتصادی کشف و 
مبنای معاملات فیمابین قرار می گیرد. امروز در مرکز 
مبادله ارز نرخ دلار اســکناس ۴۳ هزار و ۴۴۲ و دلار 
حواله ۳۸ هزار و ۷۸۷ تومان قیمت خورد. نرخ ارز نیما 

نیز از دی ماه ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومان تعیین شده است.
بر این اســاس موبایل های زیــر ۶۰۰ دلار که در این 
مدت با ارز نیمایی، یعنی ۲۸ هــزار و ۵۰۰ تومان وارد 
می شدند، در حال حاضر با نرخ دلار حواله مرکز مبادله 
که در روزهای اخیر بیش از ۳۸ هــزار تومان بود وارد 

می شود.

توافقنامه معاونت علمی با شرکت سرمایه گذاری تأمین اجتماعی امضا شد

رونمایی از محصولات دانش بنیان دارویی

تغییر ارز واردات موبایل
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سبکزندگي

در حالي كه سال ها از آغاز برنامه هاي 
كشور براي ريشه كن كردن بي سوادي 
مي گذرد، اما هنوز 10 ميليون بي سواد 
زير 49 سال در ايران وجود دارد. طبق 
وعده مسئولان قرار بود تا پايان سال 
94 بي سوادي در ايران به صفر برسد اما طبق آمارهاي رسمي 
وزارت آمــوزش و پرورش حــدود 20 ميليون نفر در كشــور 
كم سواد يا بي سواد هستند. فارغ از اختلاف آمار 10 ميليوني، 
بعيد به نظر مي رســد كه در 10 ماه باقي مانده امســال همه 
ايراني ها با سواد شــده باشــند. همين موضوع باعث شده تا 
 دولت به بي ســوادها اولتيماتوم بدهد كه فقط تا پايان ســال 
94 فرصت دارند كه به طور رايگان باســواد شــوند. بعد از اين 
تاريخ هم هزينه سوادآموزي بر عهده خود افراد است و هم در 
صورت با سواد نشــدن با محروميت هايي روبه رو خواهند شد. 
امكان دريافت گواهينامه و تمديد پروانه كسب ،تعدادي از اين 

محروميت ها هستند. 
اجباري شــدن آمــوزش ابتدايــي در ايران عمري بســيار 
طولانــي دارد اما نه پيــش از انقــلاب و نه بعــد از آن هيچ 
كدام از دولت هــا موفق نشــدند بي ســوادي را از بين ببرند. 
حالا كه دولت ها نتوانســته اند بــه عهد خود عمــل كنند و 
 تا پايان ســال 94 همچنــان 10 تا 20 ميليــون از جمعيت 
80 ميليوني ايران بي ســوادند، وضع براي بي سوادها سخت تر 
مي شود. بي سوادان گروه ســني 10 تا 49 سال از ابتداي سال 
95 با محروميت هايي از جمله عدم صدور و تمديد گواهينامه 
رانندگي، منع تمديــد و صدور پروانه كســب و لغو پرداخت 
مستمري به افراد بي سواد تحت پوشش كميته امداد و بهزيستي 
مواجه مي شوند. فشارهاي اجتماعي كه شايد براي اين گروه 
انگيزه اي ايجاد كند تا به وضعيت فعلي خود پايان دهند. البته 
مددجويان بهزيستي به شرط ثبت نام در آموزش سوادآموزي 

مي توانند از سياست هاي حمايتي دولت بهره مند شوند. 
البته تهديد، تنها زبــان دولت براي برخورد با بي ســوادهاي 
كم كار نيست. رئيس نهضت ســوادآموزي اعلام كرده است 
هركس تا پايان امســال بتواند يك بي ســواد را با سواد كند، 
700 هــزار تومان پاداش دريافت مي كنــد. 10 درصد هزينه 
اياب و ذهاب بي ســوادان هم در اين مســير از ســوي دولت 
پرداخت مي شــود و كتــاب و لوازم التحريرشــان هم رايگان 
خواهد بــود. طبق آمارهــا تنها 15 درصــد از جمعيت ايران 

 در ســال 1335 با ســواد بودند كه اين رقم درسال 1390 به 
91 درصد رسيد. آمار فعلي بي سوادان نشان مي دهد كه در پنج 
سال گذشته به نحوي اين مساله به حال خود رها شده است و 
تلاش موثري براي افزايش اين آمار انجام نشده است. اين اتفاق 
در حالي رخ داده كه قرار بوده تا پايان برنامه پنجم يعني سال 
94 آماربي سوادي در ايران به صفر برسد. البته اين نخستين 

بار نبود كه تاريخي براي پايان بي ســوادي در نظر گرفته شد. 
در سال 1355 سازماني به نام جهاد ملي سوادآموزي در ايران 
تشكيل شد كه هدف و شعار آن ريشه كني بي سوادي تا سال 
66 بود كه البته اين طرح هم ناكام ماند. ايران در حالي به دنبال 
آموزش الفباي ابتدايي و خواندن و نوشتن به حدود 20 ميليون 
از جمعيت خود است كه تعريف باسوادي در دنياي امروز كاملا 

تغيير كرده اســت. مطابق تعريف يونسكو »باسواد« در دنياي 
امروز كسي است كه همزمان واجد سه شرط توانايي تحصيلات 
عالي، آشنايي با كامپيوتر و آشنايي با يك زبان بين المللي باشد. 
طبق اين تعريف ايران با دو پديده بي ســوادي و كم ســوادي 
مواجه است. علي باقرزاده، رئيس سازمان نهضت سوادآموزي 
كشور چهار ســال قبل در مصاحبه اي گفته بود كه »سازمان 

ملل، ايران را به علت آمار بالاي بي سوادانش نقض كننده حقوق 
بشر مي داند و اين در حالي است كه خود مردم ايران تمايلي به 
يادگيري ندارند.« طبق آمار وي كه براساس سرشماري سال 
90 بود، ايران از نظر سطح سواد از بين 139 كشور رتبه 87 را 
دارد. همچنين سطح سواد مردم ايران در بين 24 كشور منطقه 

رتبه 15 را به خود اختصاص داده است. 

بيسواديتاپايانسالهمريشهكننميشود

محروميتازخدماتاجتماعيدرانتظاربيسوادها

رئيس ســازمان غذا و د ارو با اشاره به 
اينكه 60 د رصد  تجهيزات پزشــكي 
مصرفي د ر ايــران وارد اتي اســت، 
گفت: متاسفانه كالاي قاچاق به بازار 
تجهيزات پزشكي نفوذ كرد ه بود  كه با 

نظارت اين موضوع مرتفع شد . 
رسول د يناروند  با حضور د ر افتتاحيه هجد همين نمايشگاه 
ايران هلث اظهار د اشــت: همانطور كه قبلا اشاره شد ه است 
همزمان با برگزاري نمايشگاه ايران هلث شاهد  پيشرفت هاي 

سلامت و تجهيزات پزشكي بود يم. 
وي اد امــه د اد : د رســت اســت كــه بــازار تجهيــزات 
پزشــكي د ر ايــران بــازار بزرگــي نيســت و 4 تــا 5 هزار 
 ميليــارد  تومــان بــازار تجهيــزات پزشــكي اســت كــه 
 معــاد ل 1/7 ميليــارد  د لار مي شــود  امــا وابســتگي مــا 

د ر اين حوزه به وارد ات كم نيست. 
 رئيــس ســازمان غــذا و د ارو عنــوان كــرد : اكنــون 60 
د رصــد  تجهيــزات پزشــكي مصرفــي د ر ايــران وارد 
 اتي اســت اين د ر شــرايطي اســت كــه ما شــركت هاي 
زياد ي د ر حوزه تجهيزات پزشكي د اريم و د ر چند  سال اخير 
نيز شركت هاي د انش بنيان د ر حوزه پزشكي فعال شد ه است. 
 د ينارونــد  بــا بيــان اينكــه بعضــي شــركت هاي د اخلــي 
 صــاد رات د ارنــد  و بعضي هــا نيــز توليــد اتشــان د ر حــد  
 اســتفاد ه هــاي محلي اســت، گفــت: سياســت وزارت بهد اشــت 

د سترسي عاد لانه به خد مات سلامت است. 
وي د سترسي آسان به خد مات سلامت را قد م نخست د ر حوزه 
توسعه تجهيزات پزشكي د انست و گفت: اكنون آمارها نشان 
مي د هد  كه ميزان ارجاع بيماران براي تهيه تجهيزات پزشكي 
و د ارو به خارج از بيمارســتان از 40 د رصد  به زير يك د رصد  

رسيد ه است. 
بــه گفتــه د ينارونــد  50 د رصــد  كل اعتبــارات طــرح 
 تحــول ســلامت صــرف د ارو و تجهيــزات پزشــكي 

شد ه است. 
 وي د ربــاره قــد م د وم د ر حمايــت از توليــد ات 
 د اخلي گفــت: قــد م د وم مــا تضمين كيفيت و ســلامت 
 وارد ات و توليــد ات د اخلــي اســت و مــا بايــد  د ر 
توليــد ات بــه اســتاند ارد هــاي بين المللــي برســيم و 
 هميــن امــر وارد ات از منابــع غيــر امــن را محــد ود  
كرد ه اســت.  رئيس ســازمان غذا و د ارو با تاكيــد  بر اينكه 
 وارد ات كالاي پزشــكي بايــد  از منابــع معتبــر صــورت 
پذيرد ، گفت: متاسفانه كالاي قاچاق به بازار تجهيزات پزشكي 

نفوذ كرد ه بود  كه با نظارت اين موضوع مرتفع شد . 
وي قد م سوم را حمايت از توليد ات د اخل عنوان كرد  و گفت: 

سفر مشاور وزير بهد اشت ژاپن د ر همين راستا است. 
به گفته وي قد م چهارم نيز توسعه صاد رات به كشورهايي است 

كه به تجهيزات پزشكي ايران نياز د ارند . 
 برايــن اســاس هجــد هميــن نمايشــگاه بين المللــي 

ايران هلث با حضور ســورنا ســتاري، معاون علمي و فناوري 
رياســت جمهوري، رســول د يناروند ، معاون غــذا و د اروی 
وزارت بهد اشت د رمان و آموزش پزشكي و جمعي از صاحبان 
شــركت هاي د اخلي و خارجي آغاز شد  و تا 29 ارد يبشهت اد 

امه د ارد.  نمايشگاه ايران هلث با حضور 550 شركت تجهيزات 
پزشــكي د اخلي و خارجي آغاز به كار كرد  كــه از اين تعد اد  
70 د رصد  شــركت ها توليد  كنند ه و 30 د رصــد  وارد  كنند ه 
هستند . اين شركت ها از كشورهاي آلمان، د انمارك، پرتغال، 

اوكراين، روســيه، سوئيس، ســوئد ، اســپانيا، برزيل، كاناد ا، 
هنگ كنگ، هند ، كره جنوبي، تايــوان، تركيه، چين و اتريش 
د ر نمايشگاه حضور د ارند .  د ر اين راســتا به نمايش گذاشتن 
 توانمند ي هاي صنعت سلامت كشور، رونمايي از فناوري هاي 

د اخلي و روز د نيا، ارتقاي توريســم د  رماني، حمايت از توليد 
 كنند  گان و كارآفرينان د  انش بنيان و نخبه و ايجاد  فرصت براي 
برقراري ارتباط بهتر با شركت هاي مختلف از جمله اهد  اف اين 

نمايشگاه است.

رئيسسابقسازمانغذاودارو:

60درصدتجهيزاتپزشكيكشوروارداتياست
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کشاورزي

معاون وزير جهاد كشــاورزي درباره 
آخرين وضعيت صــادرات لبنيات و 
محصولات لبني به روسيه اعلام كرد: 
صادرات هميشــه در كشور سخت تر 
از واردات بوده و بازاريابي آن طبيعتا 
به ســادگي انجام نمي شــود اما براي صــادرات محصولات 
پروتئيني به روسيه استانداردها و پروتكل هاي بسياري وجود 
دارد و بايد همه اســتانداردها طي شود كه طرف روسي براي 
واردات محصولات پروتئيني با ايران قرار داد اوليه امضا كند. 
حســن ركني افزود: تاكنون گروه هاي متعددي از روسيه به 
ايران آمده اند و از واحدهاي توليد كننده محصولات پروتئيني 
و لبني بسياري نيز بازديد كرده اند كه خوشبختانه تنوع توليد 
لبنيات به ويژه در زمينه شير و پنير نيز مورد استقبال و تاييد 
اوليه طرف روسي قرار گرفته است اما مقرر شده بررسي هاي 
نهايي در گروه كارشناسي در روسيه انجام شود و آخرين نتايج 
ارزيابي شان را به ايران اعلام كنند. وي گفت: تاكنون گزارش 
رسمي از طرف روسيه به ايران ارسال نشده اما درصورت تاييد، 
اميدواريم بتوانيم هرچه ســريع تر پاي محصولات پروتئيني 
ايراني را به بازار روسيه باز كنيم، چراكه در حال حاضر تقريبا 
به همه كشور هاي همسايه مانند افغانستان، عراق، ارمنستان، 
آذربايجان و برخي از كشورهاي حاشيه خليج فارس صادرات 
داريــم و مي توانيم با توجه به نياز كشــورهاي همســايه به 
تخم مرغ، مرغ، لبنيات و ديگر محصولات پروتئيني صادرات 

خود را در اين زمينه افزايش دهيم. 

 گوشت بوفالوي هندي؛ فقط براي مصارف صنعتي
معاون وزير جهاد كشــاورزي گفت: واردات گوشــت بوفالوي 
هندي در حداقــل حجم ممكن و تنها بــراي مصارف صنعتي 
انجام مي شــود و توليد خمير مرغ تحت نظارت كامل سازمان 
دامپزشكي نيز مشكلي ندارد. ركني اظهار كرد: در زمينه  واردات 
گوشت بوفالوي هندي سازمان دامپزشكي همه استانداردهاي 
لازم را براي واردات گوشت سالم درنظر گرفته و گوشتي كه از 
بوفالوي هندي به كشور وارد مي شود، تنها براي مصارف صنعتي 
است كه از نظر حجم واردات بســيار كمتر از سال هاي گذشته 
خواهد بود. وي افزود: گرايش كلي كشور به سمت وسويي است 
كه اگر كمبود نســبي در تامين نياز داخلي به محصولي مانند 
گوشت قرمز وجود دارد، واردات آن از كشــور هايي با بهترين 

استاندارد هاي جهاني تامين شــود به همين دليل نيز تمركز 
واردات گوشت قرمز همواره طي سال هاي اخير تاكنون بر تامين 
نياز از طريق برزيل بوده است. معاون وزير جهاد كشاورزي ادامه 
داد: دام هاي هندي وارداتي به كشور تنها براي مصارف صنعتي و 
با قيمت متفاوت وارد مي شوند و گرچه مصرف مستقيم آنها نيز 
مخاطرات بهداشتي ندارد اما از نظر كيفيت در گريد گوشت هاي 

صنعتي به شمار مي رود. 

 خمير مرغ استاندارد مشكلي ندارد
وي در پاسخ به ســوالي مبني بر آخرين وضعيت توليد خمير 
مرغ در كشور اظهار كرد: متاسفانه هميشه براي توليد كنندگان 
مشغله ذهني و براي مردم در جامعه تشــويش اذهان ايجاد 
مي كنيم. وزارت جهاد كشــاورزي معتقد اســت براي توليد 
هر محصول غذايي بايد استانداردهاي لازم رعايت شود و هر 
توليد كننده اي كه اين استاندارد ها را رعايت نكند، بايد جلوي 

توليدش گرفته شود كه البته اين وظيفه دستگاه هاي نظارتي 
است. ركني تصريح كرد: در هيچ جاي دنيا توليد خمير مرغ 
ممنوع نيست اما استانداردهاي بهداشتي، مفاد و پروتكل هاي 
لازم در توليد و توزيع اين محصول به دقت رعايت مي شــود. 
وي اعلام كرد: بســياري از واحدهايي كه مجوز لازم را براي 
توليد خمير مرغ از وزارت بهداشــت دريافت كردند و تحت 
نظارت كامل سازمان دامپزشكي هستند، مشكلي براي توليد 

خمير مرغ ندارند و نبايد منعي براي آنها وجود داشــته باشد. 
به گزارش ايســنا، معاون وزير جهاد كشــاورزي گفت: نبايد 
براساس يك خبر ناموثق و تصور اينكه شايد توليد نامناسبي 
در زمينه خمير مرغ انجام شــود، جلوي توليد كنندگان اين 
محصــول را بگيريم، بلكه بايد ضمن بررســي كارشناســي 
 بيشتر و تشديد نظارت هاي بهداشــتي آرامش خاطر را براي 

توليد كنندگان ايجاد كنيم. 

معاون وزير جهاد كشاورزي عنوان كرد

روس ها،مشتري لبنيات ايراني

رئيــس صندوق توســعه صــادرات 
آبزيان گفت: در بــازار مصرف و حتي 
فروشگاه هاي زنجيره اي شاهد فروش 
ماهي هــاي تقلبي به مردم هســتيم 
و عامل بازدارنده اي نيــز در اين باره 

وجود ندارد.
 بهروز كاكاوند با اعــلام اين خبر، افزود: جلســات متعددي 
با سازمان شــيلات و دامپزشكي براي ســاماندهي وضعيت 
عرضه آبزيان و شناســنامه دار كردن آنها انجام شــده است 
اما باوجود اينكه قرار بود از نيمه ســال گذشــته اين طرح به 
مرحله اجرا در آيد، كماكان در مرحله آزمايشــي باقي مانده 
 و همكاري هــاي لازم از ســوي ســازمان هاي ذيربط انجام

 نمي شود. 

  لزوم عرضه آبزيان صادراتي به صورت شناسنامه دار
كاكاوند خاطرنشــان كرد: درصورتي كه آبزيان با شناسنامه 
به بــازار مصرف عرضــه شــود، امــكان پايــش و كنترل 
اين آبزيــان قبل و بعد از عرضه فراهم مي شــود و از شــيوع 
بيماري هــاي آبزيــان در جامعــه و تقلب هــاي اين بخش 
جلوگيري به عمل مي آيد. اين مقام مســئول بــا بيان اينكه 
آبزيان براي صادرات نيز بايد به صورت شناســنامه دار عرضه 
شــوند، يادآور شــد: نحوه عرضه آبزيان در اروپا و كشور هاي 
 پيشــرفته دنيــا مدت هاســت كه بــه اين صــورت عرضه 

مي شود. 
  دروغي به نام ماهي تازه جنوب

رئيس صندوق توســعه صادرات آبزيان بــا تاكيد بر اينكه در 
اين طرح شــرايط تازه فروشــي آبزيان و مدت زمان مصرف 
آن مشخص مي شود، خاطرنشــان كرد: به دليل بعد مسافت، 
انتقال ماهي به صورت تازه از جنوب به شهر هايي مانند تهران 
بي معني است. وي اضافه كرد: براي عرضه ماهي تازه جنوب 
در شهرهاي ديگر بايد از پودر يخ در كنار محصول استفاده و 
به وســيله خودرو هاي يخچال دار مورد تاييد يا هواپيما حمل 
شود. وي با بيان اينكه مدت مصرف آبزيان بعد از صيد براساس 
نوع محصول 6 تا 10 روز مشخص مي شود، گفت: بعد از زمان 
تعيين شــده براي مصرف آبزيان، بايد شكم آنها خالي شده و 
براي مصرف در بخش صنايع فرآوري ارسال شود يا به صورت 
منجمد نگهداري شــود اما در حال حاضر اين روال برعكس 
شده و ماهي جنوب به صورت يخ زده به بازار مي آيد و با انجام 

يخ زدايي به جاي ماهي تازه به فروش مي رسد. 

  ماهي تقلبي در فروشگاه هاي زنجيره اي 
وي اظهار داشت: در بازارهاي مصرف مانند سرچشمه شاهد 
فروش انواع ماهي تازه جنوب هستيم كه زمان صيد آنها مربوط 
به 6 ماه پيش است و با سوءاستفاده از بي اطلاعي مردم به جاي 
ماهي تازه به فروش مي رسانند. رئيس صندوق توسعه صادرات 
آبزيان با بيان اينكه علاوه بــر تخلف در عرضه آبزيان، تقلبات 
گســترده اي نيز در حال انجام اســت، اظهار داشت: در بازار 

مصرف و حتي فروشگاه هاي زنجيره اي شاهد فروش ماهي هاي 
تقلبي به مردم هستيم و عامل بازدارنده اي نيز در اين باره وجود 
ندارد. وي با اشاره به برخي از تقلبات اين بخش تصريح كرد: 
در حال حاظر شاهد فروش فيله كوسه به جاي شير، فيله ماهي 
درجه ســه و ماهيان صنعتي به جاي قباد و ماهي تن به جاي 

شــوريده در بازار مصرف هستيم و تشــخيص آن براي مردم 
به راحتي امكان پذير نيست. 

  خوراندن رنگدانه به ماهي قزل آلا
كاكاوند درباره ماهي وارداتي ســالمون نيز گفت: سالمون از 

ماهيان گران قيمتي به حســاب مي آيد كه در حال حاظر در 
بازار ايران به قيمت كمي به فروش مي رسد به طوري كه قيمت 
واقعي اين ماهي حدود هر كيلوگرم 60 هزار تومان اســت اما 
در بازار اين محصول 30 هزار تومان به فروش مي رسد. رئيس 
صندوق توسعه صادرات آبزيان اضافه كرد: متاسفانه برخي از 

افراد متقلب در ماه انتهايي عرضه ماهي قزل آلا به بازار مصرف 
با دادن رنگدانه و صورتي شدن رنگ گوشت آن، آنها را  به جاي 
ماهي سالمون به فروش مي رسانند. وي در پايان تاكيد كرد: بر 
اين اساس اين ماهي نيز بعد از فيله شدن به جاي ماهي سالمون 

و به قيمت بالا تر از ماهي قزل آلا به فروش مي رسد. 

فيله رنگي شده قزل آلا به جاي سالمون در بازار ماهي به فروش مي رسد

تقلب گسترده در بازار ماهي
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اصناف

در شــرايط فعلي اقتصاد كشور بايد 
مشوق هايي را ايجاد كرد كه واحدهاي 
صنفي به ويژه بخش توليدي و خدمات 
فني به ســمت بازســازي و نوسازي 

خطوط توليد حركت كنند. 
كارخانه هاي توليد لوازم خانگي داخلي توانمندي توليد كالاي 
باكيفيت را دارند اما نداشــتن ابزار و ماشين آلات پيشرفته و 
دانش و علوم نوين، مانع از توسعه و پيشرفت توليدات داخلي 

است. 
رئيس اتحاديه لــوازم خانگي تهران با اعــام اين مطلب در 
گفتگو با »كسب وكار« گفت: براي توســعه در صنعت لوازم 
خانگي مي تــوان با توليدكنندگان خارجي مشــاركت كرد و 
به دليل وجود پتانسيل هاي فراوان براي توليد به لحاظ نيروي 
متخصص و سرمايه، با سرمايه گذاري توليدكنندگان برندهاي 
لوازم خانگي در ايران مي توان عاوه بر كاهش قيمت، كيفيت 

و صادرات لوازم خانگي توليد داخل را افزايش داد. 

توسعه چشمگير توليد لوازم خانگي باكيفيت
محمد طحان پور افــزود: وي با تاكيد بر ضرورت مشــاركت 
توليدكنندگان لوازم خانگــي داخلي با توليدكنندگان معتبر 
خارجي افزود: چنانچه توليدكننــدگان لوازم خانگي داخلي 
با توليدكنندگان لوازم خانگــي برندهايي چون بوش آلمان و 
جنرال الكتريك مشاركت كنند، بي شك توليد لوازم خانگي 

باكيفيت در ايران توسعه چشمگيري پيدا خواهد كرد. 
به گفته رئيس اتحاديه لوازم خانگــي تهران، ارتقاي كيفيت 
كالا، خدمــات توليد و راهيابــي كالاهاي توليــد داخلي به 
بازارهاي صادراتي و حركت به سمت برندسازي مساله مهمي 
است كه بايد با در اختيار گذاشتن امكانات واحدهاي توليدي 
و استفاده از تخصص و مهارت شاغان گام هاي بلندتري را در 

اين راه برداشت. 
در بخش توليد نياز به برند سازي داريم ودر راستاي اقتصادي 
مقاومتي بايد تاش كرد كيفيت كالاهاي داخلي را بالا برد و 

جايگزين كالاهاي مشابه خارجي كرد. 

توليدات داخلي نياز به مطرح شدن دارند
برند سازي مقوله مهمي در اقتصاد است و توليدات داخلي نياز 

به مطرح شــدن دارند كه اين مهم از طريق برندسازي اتفاق 
مي افتد و لازم است دولت مشوق هايی به توليد كنندگان بدهد 

تا امكان برندسازي و افزايش كيفيت توليد به وجود بيايد. 
طحان پور همچنيــن در ادامه تصريح كــرد: توليدكنندگان 
خارجي آماده ســرمايه گذاري در بخش توليد لوازم خانگي 
در ايران هستند و در كشور زيرســاخت هاي توليد را داريم و 
برخي از كارخانه هاي داخلي قابليت مشاركت با كارخانه هاي 
خارجي را دارند و نياز به ســرمايه كشورهاي خارجي نداريم 
چراكه سرمايه را در داخل كشور داريم بلكه لازم است شريك 
تجاري دانش و تكنولوژي روز را در اختيار توليد كننده داخلي 

قرار دهد. 
وي افزود: اگر تاش و حركت مطلوب داشته باشيم، مي توانيم 

ظرف دو سال آينده بازار منطقه را در دست داشته باشيم. 

لغو تحريم ها باعث كاهش قيمت ارز مي شود
طحان پور تصريح كرد: توافقات هسته اي لوزان و لغو تحريم ها 
باعث كاهش قيمت ارز مي شــود كه اين امر منجر به كاهش 
قيمت مواد اوليه وارداتي براي ساخت و به دنبال آن ثبات در 

نرخ لوازم خانگي توليد داخلي خواهد شد. 
محمد طحان پور با بيان اينكه بهتر اســت هرچه ســريع تر 
توليدكنندگان اقدام و مذاكرات خود را با كارخانجات مطرح 
لوازم خانگي در ديگر كشورها آغاز كنند، اظهار كرد: اگر توافق 
هسته اي نهايي شود، در نيمه دوم سال جاري مي توانيم آثار 

لغو تحريم ها را در حوزه لوازم خانگي شاهد باشيم. 
وي افزود: توليد لوازم خانگي نيازمند ابزار است و اگر قرار است 
قيمت توليدات داخلي كاهش داشته باشد بايد مواد اوليه ارزان 
و با قيمت مناسب در اختيار توليد كننده قرار بگيرد به عنوان 
مثال كارخانه يخچال سازي بايد pvc، رنگ و قطعات و ساير 
ملزومات ساخت يخچال را با قيمت مناسب وارد كند تا بتواند 

با قيمت مناسب تري كالا را توليد و عرضه كند. 

راهنماي مصرف كننده در سايت اتحاديه موجود 
است

رئيس اتحاديه لــوازم خانگي گفت: براي ســهولت در خريد 
مصرف كنندگان برندهاي اصلي وارداتي و داخلي لوازم خانگي 
براي راهنماي مصرف كننده در سايت اتحاديه ذكر شده است. 

محمد طحان پور همچنين افزود: مصرف كنندگان هميشــه 
به دنبال خريد كالاهاي مرغــوب و باكيفيت و ضمانت اصلي 
هســتند و اين امكان براي مصرف كنندگان مهيا شده است 
كه مي توانند با مراجعه با سايت اتحاديه لوازم خانگي فهرست 
كالاهاي مورد تاييد واحدهاي صنفي معتبر اتحاديه را مشاهده 

كنند تا بتوانند بهترين خريد را داشته باشند. 

وي تصريح كرد: كالاهاي با كيفيــت داخلي و واحدهايي كه 
ضمانت اصلي دارند، معرفي شــده و اين كالاهــا مورد تاييد 
اتحاديه هســت. مردم دغدغه خريد لوازم خانگي را نداشته 
باشند زيرا تمامي برندهاي وارداتي اصلي در سايت ذكر شده 

و مردم مي توانند براي رفع نياز خود به سايت مراجعه كنند. 
طحان پور با تاكيد بر اينكه شــعار ايراني كالاي خوب ايراني 

بخر، افزود: با اجراي اين طرح واحدهايي كه كالاي غيرمعتبر 
و قاچاق عرضه مي كنند و همچنين واسطه ها و واحدهايي كه 
كالاهاي تقلبي و قاچاق را عرضه مي كنند، شناسايي مي شوند. 
به گفته وي، در سال جديد تغييرات قيمتي را در لوازم خانگي 
نداريم امــا توصيه اتحاديه به مردم اين اســت كــه به اندازه 

نيازشان كالا خريداري  كنند. 

 رئيس اتحاديه لوازم خانگي از لزوم مشاركت با خارجي ها در توليد خبر داد

تولید کنندگان لوازم خانگی به دنبال برند سازی

در بحران ۴ سال اخير به دليل مشكات 
اقتصادي ايجاد شده در كشور نگرش 
مردم نســبت به خريد طا و جواهرات 
تغيير كــرده و ميــزان مصرف كاهش 

يافته است
رئيس اتحاديه طا و جواهر كشور با اعام اين مطلب در گفتگو 
با »كسب وكار« گفت: نگرش مردم در چند سال اخير نسبت 

به بازار طا تغييراتي داشته است. 
از ســال ۸۹ تاكنون با تشــديد بحران هاي اقتصادي در دنيا 
قيمت جهانــي طا افزايش و ســالانه هر اونــس ۳۰ درصد 

افزايش يافت. 
محمد كشتي آراي قيمت هاي نجومي و مزد سود سالانه طا 
طي چند سال اخير را موجب خروج پول از بانك ها و خريد اين 

كالاهاي گرانبها دانست. 
وي با اشاره به اينكه در ۲ سال گذشته قيمت جهاني طا ثابت 
و بهاي ارز نوسان ۷ تا ۸  درصدي را تجربه كرد، اظهار داشت: 
در اين مدت گرايش به خريد طا كاهش يافت و نرخ ماليات بر 

ارزش افزوده منجر به ركود بازار شد. 
كشتي آراي با بيان اينكه سال گذشته ۱۲ درصد از اصناف طا 
در شهر اصفهان رو به تعطيلي بوده است، افزود: در تهران نيز 

۵۸۸ واحد طافروشي تعطيل شده است. 
وي با بيان اينكه در حال حاضر شــرايط اقتصادي استفاده از 
طا را گرفته و آن را به خريد مشــابه بدل داده است، گفت: از 
اين رو فرهنگسازي مجدد در راستاي اســتفاده از طا امري 
ضروري است.  رئيس اتحاديه طا و جواهر كشور با بيان اينكه 
براساس آمار جهاني تاكنون ۸۵ درصد از طاي جهان كشف و 
بهره برداري شده است، اضافه كرد: در سال ۲۰۱۵ طا به عنوان 
گرانبهاترين فلز شناخته شــد و ۸۵ درصد از طاي جهان در 
ذخاير بانك ها نهفته شده و تنها ۱۵ درصد آن توسط ۷ميليارد 

نفر جمعيت جهان استفاده مي شود. 

۱۱۰ تن طلا در كشور توليد شد
وي با بيان اينكه تا سال ۹۱ در كشور ۱۱۰ تن طا توليد شده 
است، افزود: اين در حاليست كه امروز ميزان توليد طاي كشور 
به يك سوم ميزان توليدي يعني به حدود ۳۰ تن كاهش يافته 
است.  كشتي آراي با تاكيد بر اينكه برپايي چنين نمايشگاهي 
موجب احياي فرهنگ استفاده از طا خواهد شد، تصريح كرد: 
وجود چنين روز منجر به ارتقای صنعت طا و جواهر كشــور 

خواهد شد. 

ايران در صنعت جواهرسازي و سنگ هاي قيمتي 
سرآمد شود

وي در ادامه با اشــاره به اينكه عاوه بر طــا بايد به موضوع 
سنگ هاي گرانبها نيز اهميت دهيم، گفت: ايران بايد در صنعت 
جواهرسازي و ســنگ هاي قيمتي نيز سرآمد شود چراكه ۱۱ 
درصد ذخاير معدني و ســنگ هاي قيمتي دنيا در كشــور ما 

قرار دارد. 

كاهش نرخ  سود بانكي تاثيري بر بازار سكه و طلا 
نداشت

محمد كشتي آراي رئيس اتحاديه كشوري طا و جواهر با اشاره 
به گذشت دو هفته از انتشار اخبار نرخ هاي جديد سود بانكي 
مصوبه شوراي پول و اعتبار گفت: اخبار كاهش نرخ هاي سود 

بانكي تاكنون هيچ تاثيري بر بازار سكه و طا نداشته است. 
رئيس اتحاديه كشــوري طا و جواهر، دليل عدم تاثير گذاري 
نرخ هاي جديد بر بازارهاي موازي ســكه و ارز را ميزان اندك 
كاهش نرخ هاي سود اعام كرد و افزود: حتي اعام خبر كاهش 
نرخ هاي سود هم بايد بر بازار سكه و طا تاثير مي گذاشت اما 

چنين اتفاقي نيفتاد. به گفته وي به نظر نمي رسد اجرايي شدن 
مصوبه كاهش دو درصدي نرخ سود ســپرده ها هم تاثيري بر 
اين بازارها داشته باشد و باعث خروج سپرده ها از بانك ها شود. 
كشتي آراي با بيان اينكه نرخ ســود سپرده ۲۰درصدي اعام 
شده از سوي بانك مركزي از نرخ تورم بالاتر است و به همين 
دليل هنوز سپرده گذاران براي سپرده گذاري در بانك ها راغب 

هستند، تصريح كرد: سپرده گذاري در بانك ها سودده است. 

بازار طلا براي سرمايه گذاران جذاب نيست
وي گفت: در حال حاضر به دليل عدم نوسانات در بازار طا چه 

در داخل و چه در خارج از كشور اين بازار براي سرمايه گذاران 
جذاب نيست. 

كشــتي آراي بــا اشــاره بــه اينكــه پول هــا همــواره به 
ســمت بازارهــاي ســودده حركــت مي كننــد، بيــان 
كــرد: به دليــل اينكــه ســوددهي در بــازار طــا كاهش 
 يافته اســت، پول هــا كمتر به ســمت ايــن بــازار هدايت

 مي شوند. 

فضاي اقتصادي كشور تغيير روحيه مي دهد
كشــتي آراي دربــاره شــرايط داخلي كشــور هــم گفت: 

همزمانــي شــرايط داخلــي كشــور بــا كاهــش قيمــت 
 رابطه درســتي نيســت و اين موضوع بســتگي به بازارهاي 

جهاني دارد. 
وي در پاســخ به اين پرســش كه حجم معامات طا و سكه 
در بازار در ســال ۹۴ چگونه ارزيابي مي شــود، گفت: با توافق 
هسته اي فضاي اقتصادي كشور تغيير روحيه مي دهد و بر همين 
اساس شاهد تغيير شرايط اقتصادي خواهيم بود. وي ادامه داد: 
به طور حتم با اين تغييرات، دادوســتدها، فضاي كسب وكار و 
همچنين سرمايه گذاري ها روند مثبتي را در سال جاري طي 

خواهد كرد. 

 رئيس سابق اتحاديه طلا و جواهر خبر داد

کاهش 80 تني تولید طلاي کشور
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آخر
 کسب و کار

تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

شروع از آخر خط
دكتر جرمي دين اينگونــه تعريف مي كند: 
زمانــی كه حــدودا 16 ســاله بــودم و به 
روزنامه نگاری اشــتغال داشــتم، به صورت 
ناگهاني احساس كردم به آخر خط رسيده ام. 
وقتي شروع به بررسي علت نارضايتي خودم 
كردم، متوجه شــدم علــت از تركيب چند 
موضوع ايجاد شده است: نداشتن احساس 
مشخصي درباره گام بعدي شغلي، بي قراري در نقش سازماني ام، نياز به گسترش 
مهارت هايم، نياز به داشتن استراحت و از همه مهم تر، نياز به ارتباط با ديگران. 
ناراحتي در كج خلقي ام با همكاران و بي انگيز گي در شغلم نمود پيدا كرد. اما من 
قبل از انجام هر حركتي بر ادامه دادن كارم سماجت ورزيدم. فهميدم گوش دادن 
به نداي دروني ام كه به من مي گفت مجبورم يك شغل خيلي موفق را ترك كنم 
بسيار مشكل است. با نگاه به گذشته، متوجه شده ام كه 3 توصيه زير من را در طي 

آن دوران سخت ياري دادند: 
جامعه و سيستم پشتيبان خودتان را بيابيد؛ 

آمادگي دور ريختن دوست داشتني ترين نقشه ها و برنامه هايتان را داشته باشيد؛ 
حداقل 2سال به آن نقشه ها و برنامه ها بچسبيد!

من تا آن حد خوش شانس بودم كه دوستاني داشته باشم كه به من هم از نظر 
احساسي و هم از نظر مالي كمك كنند.  من به دانشگاه برگشتم و گروهي از آدم ها 
را كه در همان قايق من نشسته بودند ديدم و كمي پس از آن، شبكه اي از همكاران 
پشتيبان را يافتم. من مجبور بودم نقشه ام را اصلاح كنم و با تغييرات همراه شوم. 
اما مهم ترين چيز اين بود كه من حتي در سخت ترين لحظات )كه كم نبودند!( هم 
هدفم را كنار نگذاشتم و نتيجه اش هم اين شد  كه مشتريان و همكاران هم اين 

موضوع را تصديق كردند كه من يك دوره طولاني را به كارم ادامه دادم.

عروسك هاي نگران
فرخ يك جوان خوش فكر و پر انرژي است كه حرفه اش عروسك فروشي 
است. حرفه اي كه به نظر همه ما بسيار رويايي و با احساس است. حرفه اي 
كه براي همه ما پر از خاطرات زيباي بچگي است. اما فرخ از نگراني هايش 
مي گويد و از زندگي هايي كه روزي شان به فروش اين عروسك ها بسته است. 

از زبان خودش اين نگراني ها را بشنويد.  
به طور كلي من شغلم را دوست دارم و با دل و جان براي كارم انرژي صرف 
مي كنم. نگراني در اين اقتصاد براي همه شغل ها و صنف ها وجود دارد. همه 
كساني كه در بازار كار مي كنند به دليل تحريم ها و تورم و ركود اقتصادي 
متضرر مي شــوند.  اما دغدغه ها، زياد است و يكي از مهم ترين شان نوسان 
قيمت دلار است. عدم ثبات در قيمت دلار رقابت ســالم را ازبين مي برد. 
هر كسي جنسش را به يك قيمت مي خرد و كالا با قيمت هاي متفاوت در 
دسترس مشتري قرار مي گيرد. علاوه بر اين تحريم ها باعث مي شود براي 
خريد جنس به صورت غير مستقيم از حواله استفاد كنيم كه در بازار آزاد 
اعتبارو امنيتي ندارد و احتمال ازدســت رفتن سرمايه وجود دارد.  كالاها 
بر اساس الزامات جامعه از طرف گمرك ارزش گذاري مي شود و عروسك 
يا پوليش در رديف 8 يا 9 قرار دارد. اگر ثبت سفارش از طرف گمرك بسته 
شــود نمي توانيم خريد كنيم و به بازار لطمه وارد مي شود.  در حال حاضر 
اجناس دكوري ثبت سفارششان بسته شده است. البته شغل من جنبه هاي 
خوبي هم دارد؛ براي مثال وقتي دكور مي زنم احساس خوبي دارم يا وقتي 
دوستي براي خريد هديه مي آيد يا بچه اي از ما عروسك مي خرد از صميم 

قلب خوشحال مي شوم.

تحليل تصميم يعنی چه؟
تصميم گيري يكي از موقعيت هاي روزمره 
در زندگي بشر است. انسان ها در هر لحظه از 
زندگي خود نيازمند تصميم گيري هستند؛ از 
تصميمات مربوط به زندگي شخصي گرفته تا 
تصميمات شغلي. قدرت تصميم گيری يكی 
از تمايزهای اصلی مديران نســبت به ساير 
كاركنان است. در واقع مهم ترين وظيفه  هر 

مدير در سازمان اتخاذ تصميمات صحيح در زمان درست است.
اما اولين سوالي كه پيش مي آيد اين است كه معنای »تصميم گيري« چيست؟ 
»تصميم  گرفتن« در لغت به معناي »تعيين، به پايان رساندن، رفع و رجوع كردن 
و روشن كردن« به كار رفته است. بدين ترتيب مي توان گفت »تصميم« به معناي 
»از بين بردن آشفتگي ذهني درباره يك موضوع براي ديدن مسير پيش رو به 
سوي يك هدف« است و در نتيجه »تصميم گيري عبارتست از دنبال كردن مسير 
)يا مسيرهاي( مشخص شده در چارچوب تصميمات با در نظر گرفتن تاثيرات 

پيگيري اين مسير.«
اما در بسياري از موقعيت های دنيای واقعی، تصميم گيري )يا يافتن مسير درست 
حركت( چندان آسان نيست و انسان با پيچيدگي مواجه مي شود. اين پيچيدگي 
موجب رشد و توسعه  يك شاخه  علمي زيرمجموعه  علم مديريت به نام »تحليل 
تصميم« شده است كه در آن تلاش مي شود با شكستن هر تصميم به تعدادي 
تصميم كوچك تر )و احتمالا ساده تر( ـ كه معيار يا متغير تصميم گيري ناميده 
 ـو ارائه  روش هايي براي تركيب اين تصميمات كوچك تر براي دستيابي  مي شوند 
به تصميم نهايي، به تصميم گير در فرايند تصميم گيري كمك شــود. تحليل 
تصميم به روشن شدن ذهن تصميم گير درباره »چرايي« انتخاب يك تصميم در 

برابر ديگر تصميمات كمك مي كند.
نكته  كليدي اين است كه هر روش تحليل تصميم، تنها در موقعيت هاي خاصي 
قابل كاربرد اســت و اصولا به  همين علت، روش هاي تحليل تصميم گوناگوني 
در علم مديريت توسعه داده شده  اند. بنابراين براي انتخاب روش مناسب، بايد 
ويژگي هاي مساله  مورد نظر بررســي و با كاربردهاي روش هاي تصميم گيری 
مقايسه شود تا بدين ترتيب روش بهينه براي حل مساله  مورد نظر مشخص شود.

مهارت

نگاه

آگاهي

ما همواره در يك نقشه، استراتژی خودمان را تعريف 
می كنيم. جهت دهی را، برنامه ريزی را و نيز نتايج مربوط 
به هدف گذاری برای رسيدن به اهداف ماموريت مان 
را.در يك نقشه اســتراتژيك در يك سازمان بايستی 
يك دورنمای بلندمدت داشــت و بديهی است كه در 
برنامه ريزی های كوتاه مدت بايد موارد عملياتی را درنظر 
گرفت تا به هدف رسيد.  قدر مسلم در يك طرح ريزی 
استراتژيك نگاه رسيدن به يك هدف سازمانی كه روشن 
كننده برنامه و نقشه راه باشد موردنظر است سازمان به 
كجا بايد برسد؟ چگونه طی طريق كند و اينكه آيا به 

هدف تعيين شده خواهد رسيد يا خير؟ 
به طور كلی »هدف« طرح ريزی استراتژيك راهبری 
سازمان است كه به يك جهت اســتراتژيك جديد و 
موثر و در نهايت امر نيل به رسيدن موفقيت سازمان 
است. يك نقشه اســتراتژيك نيز شامل شرايط كلی 
است و در دو فضای مجزای : ديناميك داخلی سازمان و 
ديناميك خارجی سازمان تقسيم مي شود كه اين موارد 
تاثيرات سازمانی را بر اهداف و مقاصد تعيين شده آناليز 

مي كند و در شرايطی كه نياز به تغيير جهت باشد آن را 
پايه ريزی مي كند. 

در يك تصوير كلی برنامه ريزی سه سوال زير مطرح 
مي شود:

1( در حال حاضر کجا هستم؟
2( به کجا خواهم رسید؟

3( چگونه به آنجا خواهم رسید؟
چهار پله حركتی زنجيروار دنبال مي شود:

1( چشم انداز
2( رسالت
3( اهداف

4( فعاليت ها
البته بايد در نظر داشت كه موارد مثبت و منفی در اين 
راه را نيز بی اثر نمي توان انگاشت. مواردی كه تحت تاثير 

موارد داخلی و خارجی تاثيرگذار است:
Strength                     الف: توانايی

  Opportunities      ب: فرصت ها
Weakness    ج: ضعف و ناتوانی

Threats                               د: تهديد
 SWOT مجموعه اين عوامل را شــايد با الگوی آناليز
نيز بشناسيم. گرچه هر كدام از محيط های داخلی و 
خارجی خود شامل موارد مختلف است و جدول تعريف 
شده هر يك به صورتی مشخصی تدوين مي شود. جهت 
تكميل فرآيند طرح ريزی اســتراتژيك در درون يك 
سازمان زيربنای تدوين نقشه مسير خود را مي توان به 
طريق زير برنامه ريزی كرد. بديهی است كه در اين راه 
الگوی تاثيرگذار در انتخاب و تدوين نقشه راه را مي توان 
از تجربيات و تحقيقات تنظيم شــده با ارزيابی لازمه 
انتخاب كرد: جمع آوری اطلاعات در پله اول قدم مثبتی 
است كه حركت آغازين تدوين برنامه استراتژيك خواهد 
بود، مرحله دوم مرور آناليز آنچه از جمع آوری اطلاعات 
كسب شده در جهت محصولات بهتر، توليد بهتر، ارتقای 
سطح توليد، توسعه سازمانی و تنظيم و تدوين سيستم 
مديريت استراتژيك است.اما در مسيری كه حركت 
مي كنيم يك سوال به طور هميشــه در ذهن از خود 
خواهيم داشت، برای تعريف مساله در  كجا قرار داريم 

»يا به كجا می خواهيم برسيم« سوال اصلی اين است: 
»چگونه اين فاصله و شكاف را پر كنيم؟ بديهی است 
تصويری از آينده و آنچه را كه از آيندگان در ذهن داريم، 
با نام »چشم انداز« ياد می كنيم.« فرآيند چشم اندازها 
مي تواند مجموعه ای با ارزش از ايده های مطرح شده 
باشد و يا به عبارتی يك چشم انداز مي تواند راهبری يك 
سازمانی كه به سوی توسعه حركت مي كند به صورت 
جز به جز جهت رسيدن به رســالت توسعه يافتگی 
مشخص كند و اما »رسالت« خود يك اصطلاح رسمي 
 اســت كه بيان كننده جهت دهی آينده يك سازمان 
اســت كه با ارزش ها و اهداف و مقاصد همه ذينفعان 
به عنوان يك گروه، همسويی و سازگاری دارد. بديهی 
است بيان رسالت نيز هدف سازمان را شامل مي شود و 
توضيح مي دهد كه چه كاری توسط سازمان شما انجام 
مي گيرد مثال »ما بايد بهترين باشيم و به دنيا ثابت كنيم 
كه اعتقاد به آموزش و رسالت اجرای آن در همه سطوح 
جامعه شكل گرفته و زمينه فعاليت در جامعه روز به روز 

در حال رشد و تعالی است.«

نقشه استراتژیک چیست؟

 كمك به رقبا 
حکايت

وضعيت  ثبت  املاک واقع در حريم 
همين طور در قانون منع احداث بنا و ساختمان در 
طرفين خطوط لوله انتقال گاز مصوب 1350/3/31 
آمده است كه شركت گاز از احداث بنا و ساختمان 
در حريم خطوط لوله هــای انتقال گاز جلوگيری 
نمايد، چرا كه ممكن است در اثر انفجار اين خطوط 
جان و مال مردم در خطر بيفتد و در مورد خطوط 
انتقال نفت و برق فشــار قوی و ساير حريم های 
قانونی  هم چنين است اما از اين مساله كه بگذريم 
بايد گفت كه حريم اين خطوط و رودخانه ها و در 
كل مالكيت اين حريم های قانونی برای چه كسی 
است؟  اصل 45 قانون اساســی بيان مي دارد كه 
انفال و ثروت های عمومي  از قبيل زمين های موات 
يا رها شده، معادن، درياها، درياچه ها، رودخانه ها و 
ساير آب های عمومی، كوه ها، درياها و...  در اختيار 
حكومت اسلامي  اســت تا بر طبق مصالح عامه 
نسبت به آن عمل نمايد و اين بخش از اموال متعلق 
به دولت اسلامي  است و هيچكس حق هيچگونه 
تصرفی را در آنها ندارد. علاوه بر اين در ذيل اصل 
45 آمده است كه ترتيب استفاده از هر يك را قانون 
معين مي كند. تا قبل از انقلاب شــكوهمند سال 
1357 ثبت و تملك حريم ها و اينگونه اموال برای 
اشخاص حقيقي آســان تر بود اما بعد از انقلاب و 
با تصويب قانون اساسی، خصوصا اصل 45 قانون 
اساســی كه اين اموال را متعلق به دولت اسلامي 
 مي داند ثبت و تملك اينگونه اموال با قدری تسامح 
مي توان گفت عملا غير ممكن شــده و ثبت آنها 
توسط اشخاص ممنوع اســت و در بعضی موارد 
ترتيب خاصی دارد. باری ، وضعيت ثبتي و مالكيت 
حريم هاي قانوني در متون قانوني كشور ما مبهم 
است چراكه در بعضي مواقع با خلع قانوني مواجع 
مي شــويم.  عليهذا، خلاصه وضعيت آنها به اين 
شرح است كه در خصوص اراضي خارج از محدوده 
شهرها طبق راي وحدت رويه شماره 35/74 مورخ 
74/4/17 ديــوان عدالت اداري و بر اســاس بند 
9 ماده 50 قانون برنامــه و بودجه 1352 »اراضي 
خارج از محدوده شهرها كه در مسير راه هاي اصلي 
يا فرعي يا خطوط مواصلاتي و برق و مجاري آب و 
لوله هاي گاز و نفت قرار مي گيرد، از طرف دولت 
مورد استفاده قرار مي گيرد و از بابت اين حق ارتفاق 

پرداخت نخواهد شد«.
ادامه دارد...

حقوق کسب و کار آموزش

همه ما افراد زيادي را در زندگي ديده ايم كه اهدافي 
را براي خودشــان تنظيم مي كنند اما هرگز به آنها 
نمي رسند. البته خود ما هم مي توانيم جزو اين دسته 
باشــيم. به عنوان مثال خيلي از ما قصد داريم براي 
سلامتي و شادابي مرتب ورزش كنيم، اما نهايتا بعد 
از چند هفته برنامه ورزشي مان براي مدت طولاني 

متوقف مي شود. 
اگر فكر مي كنيد مشــكل در نداشــتن انگيزه لازم 
است، سخت در اشتباه هســتيد. در واقع وقتي شما 
به موضوعــي فكر مي كنيد، بدين معني اســت كه 
آن موضوع براي شــما اهميت دارد. مشكل شما در 
پيگيري و عملياتي كردن برنامه تان اســت. مادامي 
كه فكر كنيم مشكل ما نداشــتن انگيزه است، راه را 

اشتباه مي رويم. 
در واقع وقتي مســاله اي به عــدم پيگيري مربوط 
مي شود، غالبا اين ذهن است كه مانع اصلي  ما مي شود. 
بنابراين نخســتين قدم اين اســت كه ذهن خود را 
خاموش كنيــد. تصميمي مشــخص در ارتباط با 
موضوعي بگيريد و هيچ وقت امــا و اگر نياوريد. مثلا 
هر روز ساعت 6 به باشگاه مي روم. نكته جالب اينكه 

مشكل عدم پيگيري فقط چند ثانيه طول مي كشد.
 به محض اينكه ساك  ورزشي تان را  برداريد و به سمت 
باشــگاه حركت كنيد، ديگر ذهن تان بهانه  تراشي 

نمي كند. 
بنابراين هرگاه تصميم بــه انجام برنامه تان گرفتيد، 
نســبت به گفت وگوي ذهني كــه در مغزتان انجام 

مي شود، هوشيار باشيد و سعي كنيد توجهي نكرده 
و نخســتين قدم براي عملياتي كردن برنامه تان را 

انجام دهيد.
 به عنوان مثال اگر تصميم داريد در سال جديد مديري 
باشــيد كه حامي كارمندانش است، دفعه بعدي كه 
اشتباهي از آنها سر زد به جاي اينكه عصباني شويد و 
فقط به نقطه ضعف اشاره كنيد، براي چند ثانيه آرام 

انگيزه يا پيگيري؟

يكــی از كشــاورزان منطقــه ای، هميشــه در 
مســابقه ها، جايــزه بهتريــن غله را به  دســت 
می آورد و بــه  عنوان كشــاورز نمونه شــناخته 
شــده بود. رقبا و همكارانش، علاقه مند شــدند 
راز موفقيتش را بدانند. به هميــن دليل، او را زير 
نظر گرفتنــد و مراقب كارهايش بودنــد. پس از 

 مدتی جستجو، ســرانجام با نكته  عجيب و جالبی 
روبه رو شدند.

اين كشــاورز پس از هــر نوبت كشــت، بهترين 
بذرهايش را به همســايگانش می داد و آنان را از 
اين نظر تامين می كرد. بنابراين، همســايگان او 

می بايست برنده  مسابقه ها می شدند نه خود او!

كنجكاوی شان بيشتر شد و كوشش علاقه مندان به 
كشف اين موضوع كه با تعجب و تحير نيز آميخته 
شده بود، به جايی نرسيد. سرانجام، تصميم گرفتند 
ماجرا را از خود او بپرسند و پرده از اين راز عجيب 

بردارند.
كشــاورز هوشــيار و دانا، در پاســخ به پرســش 

همكارانــش گفــت: چون جريــان بــاد، ذرات 
باروركننده غلات را از يــك مزرعه به مزرعه  ديگر 
می برد، من بهتريــن بذرهايم را به همســايگان 
می دادم تا بــاد، ذرات باروركننــده نامرغوب را از 
مزرعه های آنان بــه زمين من نيــاورد و كيفيت 

محصول های مرا خراب نكند!


